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SEDLČANY „Na internetu 

na mě vyskočil příspěvek, 

kde v Českých Budějovi-

cích otevřeli nové psí hři-

ště. Zaujalo mě to na tolik, 

že jsem se rozhodla vy-

pracovat projekt a k jeho 

uskutečnění zkusit cestu 

REGION V jednom z po-
sledních vydání v loňském 
roce jsme přinesli zprávu 
o přípravách na rozšíření 
a zahloubení kamenolomu 
Deštno. Lidé, žijící v jeho 
okolí, se proti tomuto zámě-
ru ostře ohradili.

Občané se 
obávají o spodní 
i povrchové vody

O co se jednalo konkrét-
ně? Společnost Lom Deštno 
naplánovala hospodářské 
využití lomu, a to formou 
zahloubení východní části 
lomu a dalšího postupu jiho-
východním a jihozápadním 
směrem. Předmětem zámě-
ru byla těžba v zahloubení 
v rámci stávající plochy 
lomu a dále těžba v novém 
prostoru o plošné výměře 

REGION Soutěž Vesnice 
roku vyhlašuje každoroč-
ně Ministerstvo pro místní 
rozvoj, Svaz měst a obcí ČR 
a Ministerstvo zemědělství 
již od roku 1995. Mohou se 
jí účastnit všechny obce 
do 7 500 obyvatel. Soutěž 
je součástí Programu obno-
vy venkova a jejím cílem je 
snaha povzbudit obyvatele 
venkova k aktivní účasti 

P O Č E P I C E  S u n d á v á m 
z ruky žlutý pásek s číslem 
74. Necítím se příjemně 
unavená z běhu, bohužel. 
Cítím se nepříjemně unave-
ná z bolesti zad. Napouštím 
horkou vanu, uvolňuji se, 
přivírám oči a rekapituluji 
dnešní dopoledne.

Na nedělní benefiční 
běh pro nemocnou Valen-

PETROVICE V petrovickém 
parku u zámku se v sobo-
tu 16. března odpoledne 
uskutečnila veřejná diskuze 
o využití budov, které místní 
znají jako špýchar a kočárov-
nu. Obě budovy si zájemci 
po čtvrté hodině odpolední 
mohli prohlédnout. A pak se 
již diskutovalo venku před 
špýcharem.

„Obě budovy můžeme 

využít v podstatě na cokoli. 

Máme i předběžné vyjádření 

památkářů, protože na tyto 

budovy byla zpracována pro-

jektová dokumentace v roce 

2010. Jsou součástí parku, 

který je památkově chráněn. 

Zjišťoval jsem, zda mantine-

ly, ve kterých to tenkrát bylo 

navrženo, platí i dnes. A s ur-

čitými doporučeními platí,“ 

řekl ve svém úvodním slově 
starosta Petrovic Pavel Kubí-
ček. Místostarostka Vendula 

SEDLČANY Při výkopových 
pracích pro záhony růží 
u morového (mariánské-
ho) sloupu na náměstí T. 
G. Masaryka došlo koncem 
února k objevu skrytých 
barokních schodů, které 
jsou zahrnuty zemí. Pod 
podestou, nacházející se 
dnes v úrovni náměstí, 
jsou schovány ještě dva 
stupně. Záležitost se ře-
šila i na poslední schůzi 

Odborníci upozornili 
na některé nedostatky 
v dokumentaci předložené 
společností Lom Deštno

3,35 hektaru, který stávající 
plochu rozšiřuje. Celková 
plocha těžby, sanace a re-
kultivace měla mít po prove-
dení záměru 9,35 ha. 

Lom by měl být zahlou-
ben až na kótu 300 metrů 
nadmořské výšky a na-
příklad nejníže položené 
části nedalekých Příčov 
mají zhruba 360 metrů nad 

Není důležité vyhrát, 
důležité je zúčastnit 
se. Anebo se o to 
alespoň pokusit

týnku jedu jako doprovod 
dcerce. Má v plánu běžet 
350 metrů. Přijíždíme něco 
po půl desáté. U Radešín-
ka je už živo. Spoustu dětí 
se rozcvičuje tím, že skáče 
na takové zvláštní zemní 
gumové trampolíně. Je to 
jakýsi hybrid mezi trampolí-
nou a skákacím hradem, ale 

Nadšená běžkyně a organizátorka benefi čního běhu pro Valentýn-
ku Markéta Hejhalová strhla děti k energické rozcvičce

U morového sloupu 
začíná zavedení sond 
a odkryv nejvíce 
nadzvednutých 
kamenných desek

městského zastupitelstva.
Na návrh zastupitele Fili-

pa Růzhy byl 11. března mís-
tostarosta Sedlčan Zdeněk 
Šimeček zastupitelstvem 
pověřen, aby uskutečnil 
všechny potřebné kroky 
vedoucí k odkrytí zasypa-
ného schodiště, a to v sou-
činnosti s příslušnými orgá-
ny. V první řadě patří tyto 
záležitosti do působnosti 

Do soutěže Vesnice roku 
se z regionu zapojí jen 
Vysoký Chlumec a Krásná 
Hora nad Vltavou

na rozvoji své obce, zve-
řejnit rozmanitost a pes-
trost programů obnovy 
obcí. Zároveň také upo-
zorňuje veřejnost na vý-
znam venkova, vyzdvi-
huje aktivity obcí a jejich 
občanů, kteří se zasluhují 
o místní rozvoj i tradice 
a zapojují se do společen-
ského života v obci.

Park pro 
pejskaře 
bude mít 
již brzy 
výslednou 
podobu

Debata o využití dvou budov 
v parku zůstává otevřená

Vrzalová se ujala zapisování 
návrhů, k jakému účelu by 
mohly obě budovy sloužit.

V parku se, už jen z dů-
vodu konání veřejných akcí, 
musí řešit toalety. Ty v sou-
časné době supluje buňka, 
ač pěkná, ale do prostředí 
parku zrovna nezapadající. 
I to by bylo dobré vyřešit. 
Od občanů, kterých se dis-
kuze zúčastnilo kolem třiceti, 
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SEDLČANY Město vybu-
dovalo v Havlíčkově ulici 
na Severním sídlišti novou 
autobusovou zastávku, 
která již slouží občanům. 
Ti po ní již delší dobu 
volali. Zastávka zpříjem-
ní čekání na autobusový 
spoj. Občané, kteří vyu-

žívají k dopravě linkové 
autobusy, to vnímají jako 
velmi potřebnou a užiteč-
nou věc, která zde do této 
doby chyběla. 

„Jsem velmi rád, že 

se spoluobčané ozýva-

jí s kladnými reakcemi 

na novou zastávku a naše 

práce ve městě tak dává 

smysl, i když se jedná jen 

o takovouto drobnou akci, 

ale je třeba slyšet, co lidé 

chtějí,“ říká starosta měs-
ta Ivan Janeček. „Byly 

zakoupeny celkem dva 

kusy těchto přístřešků, 

a to v rozloženém stavu. 

Přirovnal bych to k takové 

větší stavebnici Merkur. 

Sedlčanské technické služ-

by následně připravily zá-

kladové konstrukce včetně 

dlažeb a poté provedly 

vlastní montáž zastávky.“ 
Skla zastávky byla ještě 
doplněna siluetami ptáků, 
aby do nich náhodou ně-
kdo nenarazil.

Nyní musí město po-
čkat, až začnou po zimě 
pracovat obalovny, aby 
bylo možné dodělat živič-
né povrchy okolo zastáv-
ky. Zastávka bude také 

doplněna o odpadkový 
koš, aby měli cestující 
kam odložit odpadky. 
„Rád bych také doplnil 

skla zastávky naším měst-

ským znakem, tedy rož-

mberskou pětilistou růží. 

Též budeme informovat 

provozovatele autobusové 

dopravy, aby do zastáv-

ky doplnil aktuální jízdní 

řády,“ uvažuje Janeček.
Vedoucí odboru inves-

tic Tomáš Langer k tomu 
sděluje: „Přístřešek byl 

objednán od dodavatele 

Elventa plast na sklonku 

minulého roku. Za cenu 

130 670 Kč bez DPH byly 

objednány dva přístřešky 

pro zastávku v Havlíč-

kově a v Sedlecké ulici. 

Cena prací provedených 

Sedlčanskými technickými 

službami bude 93 588 Kč 

bez DPH.“

V nejbližší době se vy-
buduje ještě druhý plá-
novaný přístřešek, a to 
v Sedlecké ulici před 
kruhovou křižovatkou 
na křížení Sedlecké ulice 
se silnicí I/18, aby se ces-
tující v nepříznivých po-
větrnostních podmínkách 
měli i zde kam schovat. 
V současné době se zde 
řeší kolize s inženýrský-
mi sítěmi uloženými pod 
prostorem, kde by měla 
zastávka stát.             

Blanka Vilasová

ZPRAVODAJSTVÍ

SEDLEC-PRČICE V součas-
né době se připravuje 
projektová dokumentace 
na přestavbu a nástavbu 
hasičské zbrojnice Sbo-
ru dobrovolných hasičů 
v Prčici. 

„Stávající budova ha-

sičské zbrojnice by měla 

být prodloužena asi o dva 

metry, aby garáže umož-

ňovaly parkování i uložení 

techniky sboru a zároveň, 

aby ve druhém přilehlém 

objektu mohlo být záze-

mí pro pořádání různých 

akcí sboru i dalších spolků, 

jako jsou například dětské 

dny, soutěže, oslavy či vý-

stavy drobného zvířectva 

a podobně,“ říká starostka 
Sedlce-Prčice Miroslava 
Jeřábková. 

V přístavbě bude také 
sociální zařízení pro muže, 
ženy a invalidy, dílna 
a sklad. Společenský sál 
o ploše 108 m2 je plánován 
v půdním prostoru, stejně 
jako toalety a kanceláře. 
S tímto kompromisním 
řešením přišel architekt 
Michal Hloupý po konzul-
taci se členy SDH Prčice 
a pracovnicí Národního 
památkového ústavu. Pů-

vodním cílem prčického 
sboru bylo i hasičské mu-
zeum, ale případné čekání 
na dotaci by rekonstrukci 
a přístavbu hasičské zbroj-
nice posunulo. 

„Po diskusi s památkáři 

se jako schůdnější řešení 

jeví budoucí vybudování 

muzea tak, aby nijak ne-

souviselo s hasičkou zbroj-

nicí a jejím využíváním, 

ale jeho součástí by byla 

současná pergola a původ-

ní kamenné stavby na dvo-

ře za informačním centrem 

v Prčici,“ dodává Jeřábko-
vá.     Michaela Faktorová

mořem. Občané Příčov se 
proto začali obávat, že mo-
hou přijít o vodu ve svých 
studnách a také, že se sníží 
vydatnost vrtů v obci. Oby-
vatelům okolí kamenolomu 
rovněž vadily odstřely, při 
kterých se otřásaly jejich 
domy a začaly se objevovat 
trhliny ve zdech. 

Předmětem záměru spo-
lečnosti je rovněž provoz 
zařízení pro využívání od-
padů k terénním úpravám 
a výrobě recyklátu ze sta-
vebních a demoličních od-
padů. Recyklát by měl být 
expedován z prostoru lomu 
a přebytky hmot vznikající 
při procesu recyklace by 
měly být ukládány v lomu 
v rámci sanačních a rekulti-
vačních prací. K zasypává-
ní lomu by měl být použí-
ván také materiál výhradně 
za tímto účelem dovezený, 
například odpad z těžby ne-
rudných nerostů. Vznikly 
tedy oprávněné obavy, co 
vše nakonec v lomu skončí 
a zda se tento nebezpečný 
materiál nebude louhovat 
do okolí a odtud do povr-
chových i spodních vod.

Krajský úřad opět 
posuzoval žádost 
kamenolomu

Po bezmála třech měsí-
cích jsme opět oslovili sta-
rostu Příčov, a zeptali se, 
kam se od konce loňského 
roku jednání se společnos-
tí Lom Deštno posunuly. 
„Odbor životního prostředí 

Krajského úřadu Středočes-

kého kraje znovu posuzo-

val podanou žádost Lomu 

Deštno a zahájil zjišťovací 

řízení, které je o tom, že se 

zkoumá, zda tento záměr je 

dále třeba posuzovat podle 

zákona o posuzování vlivu 

na životní prostředí, nebo 

ne “ uvedl Michal Jiráček. 
„Všechny obce sousedící 

s lomem se měly možnost 

vyjádřit do 15. prosince 

a připomínky podávaly 

i spolky a jednotliví obča-

né. Po novém roce krajský 

odbor životního prostředí 

Odborníci upozornili 
na některé nedostatky 
v dokumentaci předložené 
společností Lom Deštno

na základě zhodnocení 

všech těchto připomínek 

vydal rozhodnutí, že záměr 

může mít významný vliv 

na životní prostředí a musí 

se dále posuzovat podle 

zákona o posuzování vlivů 

na životní prostředí. Zna-

mená to, že společnost Lom 

Deštno musí vypracovat do-

kumentaci EIA o posouzení 

vlivu jeho provozu na život-

ní prostředí.“ 

V rámci dokumentace 
se společnost má zaměřit 
na všechny připomínky, kte-
ré obce a dotčená veřejnost 
podaly s tím, že má hlav-
ně zacílit na hydrogeologii 
a na možné ovlivnění po-
vrchových a hlavně spod-
ních vod. V dokumentaci 
se má společnost soustředit 
také na detailní zpracování 
plánovaného provozu za-
řízení pro využití odpadů 
k terénním úpravám a vý-
robu recyklátu ze staveb-
ních a demoličních odpadů 
a na možné negativní vlivy 
způsobené odstřelováním 
hornin. Také se mají aktua-
lizovat vlivy záměru na oby-
vatelstvo a veřejné zdraví. 
Po vyhodnocení dokumen-
tace EIA vydá Krajský úřad 
Středočeského kraje závaz-
né stanovisko, jímž se bu-
dou ve svých navazujících 
rozhodnutích řídit všechny 
úřady.

Obec Příčovy doplnila 
své vyjádření zaslané Kraj-
skému úřadu o stanoviska 
odborníků, které za tímto 
účelem kontaktovala. Jed-
nalo se o znalce z oboru 
hydrologie, statiky budov 
a odborníky specializující 
se na oblast odpadového 
hospodářství, kteří upozor-
nili na některé nedostatky 
v dokumentaci předlože-
né společností Lom Dešt-
no s oznámením záměru. 
Ve svých posudcích také 
pojmenovali možná rizika, 
která záměr v tomto rozsa-
hu může přinést, s dopo-
ručením dalších postupů 
vedoucích k důkladnému 
posouzení celé věci. 

David Myslikovjan

Hasičská zbrojnice v Prčici projde 
rekonstrukcí a zvětší se o přístavbu

Nová prosklená autobusová 
zastávka už slouží cestujícím

Dokončení ze strany 1
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

KAMÝK NAD VLTAVOU Obec 
uzavřela smlouvu s fi rmou 
EneDom FINKIS k vybudo-
vání fotovoltaické elektrárny 
(FVE) a bateriového systé-
mu na budově obecního úřa-
du a na budově čističky od-
padních vod. Vybudováním 
by mělo dojít k navýšení vý-
roby elektrické energie z ob-
novitelných zdrojů. Obec 
za to zaplatí přes 2,6 mil. Kč 
včetně DPH. „Na projekt čer-

páme dotaci ve výši přibližně 

60 % nákladů ze Státního fon-

du životního prostředí,“ uvádí 
starosta Petr Halada. 

Na obecním úřadu došlo 
k montáži 45 kusů fotovol-

taických panelů. Fotovoltaic-
ký systém je zde vybudován 
především za účelem úspory 
vlastní spotřeby energie úřa-
du. Přebytky energie z FVE 
budou ukládány do akumu-
látorů. Oproti tomu v objektu 
čističky je umístěno celkem 
94 fotovoltaických panelů – 
50 z toho je na zatravněné 
ploše objektu, 44 kusů je na-
montováno na hlavní a ved-
lejší budově.

„Stavební práce probíhají 

za plného provozu obecního 

úřadu i čističky. Celé dílo by 

mělo být hotovo do konce 

dubna,“ dodává Halada.
Michaela Faktorová

Úseku památkové péče při 
Odboru výstavby a územ-
ního plánování městského 
úřadu. Ten na základě star-
ší žádosti města vydal pra-
vomocné rozhodnutí o od-
krytí schodiště 8. března.

Kulturní památka, ofi -
ciálně evidovaná jako Ma-
riánský sloup se sochami 
Panny Marie Immaculaty, 
sv. Anny a sv. Josefa, je 
majetkem města Sedlča-
ny. Pokud s ní chce měs-
to provést nějaké úpravy, 
jako například rozebrat 
kamennou dlažbu nadzve-
dávanou kořeny okolních 
lip, musí požádat správní 
orgán státní památkové 
péče o úpravu prostředí 
kulturní památky. V tomto 
případě se bude nejprve 
jednat o přípravné zemní 
práce spočívající v prove-
dení průzkumu.

Aby bylo možné s pra-
cemi ihned začít, sešli se 
příslušní pracovníci měs-
ta ve středu 13. března 
u sloupu se zástupkyní 
Národního památkového 
ústavu, který je odbor-
ným poradním orgánem. 
Další postup a podmínky 
vyjednávají místostarosta 
Zdeněk Šimeček, vedou-
cí odboru investic Tomáš 
Langer, Jiří Daněk za Sedl-
čanské technické služby 
a za Úsek památkové péče 
Iva Svobodová.

Aktuálně bylo posláno 
oznámení na Archeolo-
gický ústav a tento týden 
se začíná se zavedením 
sond, odkryvem nejvíce 

U morového sloupu začíná zavedení 
sond a odkryv nejvíce nadzvednutých 
kamenných desek

nadzvednutých kamen-
ných desek v podestě 
okolo sloupu a provede-
ním několika archeolo-
gických dokumentačních 
bodů, které mají o pů-
vodním schodišti prozra-

dit více. „Po výsledcích 

odkryvu a vstupním jed-

nání za účasti vlastníka 

a zástupců památkové 

péče, které budeme zasílat 

na památkový ústav, bude 

rozhodnuto o podobě pa-

mátky ve správním řízení,“ 
sděluje referentka Úseku 
památkové péče Iva Svo-
bodová. 

Sloup se sousoším byl 
do státního seznamu pamá-
tek zapsán 3. května 1958. 

V šedesátých letech minu-
lého století došlo k rekon-
strukci náměstí a roku 1964 
se sloup dočkal zrestau-
rování. Poté byly v letech 
2004 až 2006 zrestaurovány 
kamenné balustrády, do-

plněny některé chybějící 
kamenné kuželky a vyčiš-
těny a tmeleny schodišťo-
vé stupně. V letech 2011 
až 2012 následovala roz-
sáhlá revitalizace náměstí 
s úpravami prostranství 
a rozšířením zeleně v jeho 
centrální části. Otázkou zů-
stává, proč po zavezených 
schodech, které staré foto-
grafi e zobrazují, nebylo již 
tehdy cíleně pátráno?

Blanka Vilasová

OBDĚNICE Obecní úřad Pe-
trovice podá žádost o dvě 
dotace na opravu hřbitov-
ní zdi v Obděnicích. „Zeď 

je ve velmi špatném stavu. 

Oprava by se týkala nejstarší 

části této zdi, kde již v mi-

nulosti na několika místech 

došlo k vyplavení původní 

malty a vypadnutí několika 

kamenů,“ vysvětluje starosta 

Petrovic Pavel Kubíček. Cena 
za opravu je odhadována 
na půl milionu korun. 

Hřbitovní zeď je součást 
areálu obděnického kostela 
Nanebevzetí Panny Marie, 
který je památkově chráněn. 
Díky tomu může obec požá-
dat o dotaci na opravu pamá-
tek, a to rovnou ze dvou do-
tačních titulů. První žádost 

o dotaci je ze Středočeského 
Fondu kultury a obnovy pa-
mátek Středočeského kraje. 
Výše dotace z tohoto titulu 
je 60 %, maximálně však 
400 000 Kč. Druhá žádost 
je z Ministerstva zeměděl-
ství na dotaci Na údržbu 
a obnovu kulturních a ven-
kovských prvků II pro rok 
2024. Zde by dotace mohla 

být sice 70 %, ale maximálně 
300 000 Kč. Petrovičtí podali 
žádost o obě dotace. 

Starosta Pavel Kubíček 
k tomu doplnil, že žádost 
o dotaci z Ministerstva ze-
mědělství podávala obec 
již vloni. Bohužel se nepo-
dařilo podat žádost včas. 
„U této dotace rozhodova-

la rychlost podání žádosti 

do systému. My jsme měli 

vše připravené, ale nebyli 

jsme dostatečně rychlí, tak-

že než jsem žádost naťukal 

do počítače, už bylo pozdě. 

Proto jsme si pro letošní rok 

zajistili podání obou žádostí 

přes dotační fi rmu. Snad bu-

deme úspěšní alespoň v jed-

nom případě,“ říká starosta.
Michaela Faktorová

DUBLOVICE Obec nabízí mož-
nost získat fi nanční podpo-
ru na výstavbu domácí čis-
tírny odpadních vod (ČOV) 
z rozpočtu obce. O dotaci 
mohou požádat vlastníci 
nemovitostí, které jsou ur-
čené k bydlení i rekreaci, 
nemají technickou mož-
nost napojení na veřejnou 
splaškovou kanalizaci a zá-
roveň se nachází ve správ-

ním obvodu Dublovic. 
Zájemci mohou žádat 

o dotaci až 25 000 Kč, vypla-
ceno ale bude maximálně 
70 % celkových nákladů 
na domácí ČOV. „Možnost 

dotace se vztahuje na všech-

ny ČOV vybudované po 1. 

lednu 2020, podání žádosti 

není jinak časově omezeno,“ 
upřesňuje starostka obce 
Jana Dufková.            -mf-

Akce SDH Mezihoří v roce 2024
Mezihořští hasiči pořádají  

v sobotu 22. června 3. ročník 
Pochodu kolem Mezihoří

Start je v 9:30 hodin, trasa bude dlouhá zhruba 14 km. 

Od 13 hodin bude posezení s country kapelou Fanda Tomášek 
a přátelé, po celé odpoledne bude zajištěno občerstvení.

V létě, jako tradičně, hasiči SDH Mezihoří pořádají v zámeckém 
parku v Petrovicích setkání rodáků a přátel dechovky. 

Akce se koná v neděli 14. července od 14 do 17 hodin. 
Tentokrát po celé odpoledne bude vyhrávat vynikající 

dechová kapela Tufaranka.

Srdečně vás zve SDH Mezihoří

Fotografi e z roku 1912 se všemi schody ke sloupu z knihy Tenkrát 
v Sedlčanech od Jaroslava Nádvorníka

Obec chce při získání dotace na opravu hřbitovní zdi větší jistotu úspěchu

Kamýčtí budou mít 
obnovitelný zdroj energie

Dublovičtí mohou získat až 
25 000 Kč na čističku
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SEDLČANY Tento týden vrcholí 
přípravy akce Ukliďme Sedl-
čany, která se koná především 
v sobotu 23. března. Ale již nyní 
je možné pytle s odpadky dávat 
k barevným popelnicím ve měs-
tě, svoz následně provedou 
Sedlčanské technické služby. Tu-
ristické a informační centrum již 
vydává rukavice a pytle. V sobo-
tu v devět hodin dopoledne se 
účastníci brigády sejdou na Mr-
skošovně a v Háječku.

Z Mrskošovny se půjde napří-
klad uklízet tamní Sportovní are-
ál Luční, při dostatku účastníků 
se pročistí okolí 1. ZŠ a gymná-
zia, Jižní sídliště, okolí přehrady, 
vlakového nádraží, sokolovny, 
lokalita pod Šiberným vrchem 
a jiné. Největší snůška nepořád-
ku se očekává podél silnice I/18 
směrem na Příbram a Votice. 
Taktéž se bude uklízet okolí sil-
nice 105 na Libíň.

Druhá skupina se sejde 
v Háječku na Severním sídlišti 
u nového pingpongového stolu. 
Maminky s dětmi či senioři, pro 
které není delší trasa ideální, zde 
budou moci poklidit samotný 
park Háječek, další skupiny se 
vrhnou na Severní sídliště, dále 
k okolí 2. ZŠ Propojení a SOU. 
Háječek je také výchozím bo-
dem pro úklid podél silnic smě-
rem na Příčovy, Roudný, Kňovi-
ce a Solopysky.

„Po skončení sběru jsou 

všichni účastníci zváni na malé 

pohoštění do areálu Sboru dob-

rovolných hasičů v Hasičské ulici 

za Církvičkou. Abychom věděli, 

kolik lidí máme čekat, a zajistili 

dostatek občerstvení pro všech-

ny, bude dobře se předem v infor-

mačním centru nahlásit. Přijít lze 

ale samozřejmě i bez toho,“ zve 
sedlčanský starosta Ivan Jane-
ček dobrovolníky ke společné-
mu posilnění. Koordinátor akce 
Tomáš Zouzal dodává: „Hlavní 

je přijít. Jde o svépomocnou 

akci, kde se mohou zapojit téměř 

všechny věkové kategorie, a vy-

padá to, že pokud bude slušné po-

časí, bude i účast velmi slušná.“

Sbírat odpadky 
jednou do roka 
nestačí

Některé připravované trasy 

jsou již nyní personálně pokry-
ty. Ohlásily se rodiny s dětmi, 
jednotlivci i skupiny ve věku 20 
až 60 let a na akci se chystají také 
někteří městští zastupitelé. Rad-
ní Josef Soukup povede úklid 
směrem k Libíni, zastupitelka 
Alena Novotná si vzala na sta-
rost cestu na Příčovy, zatímco 
starosta stejně jako loni povede 
zásobování.

V Sedlčanech je také mnoho 
spolků a sportovních organizací, 
které se rovněž připojují. Auto-
klub RAC Sedlčany a Střelecký 
klub již odstranily za pomoci 
Sedlčanských technických slu-
žeb o víkendu 15. až 16. břez-
na černou skládku pneumatik 
na Kotlině. Ne všechny spolky 
se mohou 23. března zúčastnit, 
zhošťují se tedy úklidu v jiném 
termínu. Například největší 
sportovní klub TJ Tatran Sedl-
čany bude uklízet tento čtvrtek 
a pátek, lokality si rozdělí okolo 
sportovišť, která jeho členové 
prioritně využívají.

K sedlčanské obci patří vedle 
vlastního města i několik sou-
sedních vesnic, z nichž většina 
má svůj osadní výbor. Také jim 
jde městský úřad vstříc nabíd-
kou svozů nasbíraného odpadu, 
přičemž si osady samy mohou 
zvolit termín úklidu. Libíň a oko-
lí si například vzal na starost 
tamní Senior klub, úklid se stej-
ně jako vloni chystá také v okolí 
Vítěže a na dalších místech. 

Že sbírat odpadky jen jednou 
do roka nestačí, potvrzuje před-
seda osadního výboru Červený 
Hrádek a Na Skalách Vladimír 
Chwastek. Společně s manžel-
kou několikrát ročně vyrážejí 
na nedaleký kopec Hluchá a ně-
jaký pytlík na odpadky mívají 
obvykle s sebou. Podobně ho-
voří zastupitel a otec tří malých 
dětí Vojtěch Kolín: „Nyní chodím 

často s kočárem, takže sbírám 

odpadky kolem cest v okolí prů-

běžně.“

Z obcí regionu se do celore-
publikové akce Ukliďme Česko 
kromě Sedlčan zapojují napří-
klad také Příčovy, Vysoký Chlu-
mec, Počepice, Štětkovice, Svatý 
Jan, Prosenická Lhota, Křečovi-
ce, Krásná Hora nebo Petrovice.

Blanka Vilasová

padaly převážně návrhy na využití špej-
charu: kavárna, informační centrum, kul-
turní centrum, muzeum Petrovicka a okol-
ních vesnic… Nejmladší účastník celé 
debaty si vzal slovo také: „Mně by se líbilo 

velké terárium na hady,“ odlehčil hezkým 

dětským nápadem celkovou atmosféru. 

„Když se vrátím k projektové doku-

mentaci z roku 2010,“ vložil se do deba-

ty znovu starosta Kubíček, „tak celé toto 

jedno patro mělo sloužit jako technické 

zázemí s tím, že by tady byly garáže pro 

naši obecní techniku, traktor, sekačky. Byla 

navržena i malá dílna, kuchyňka a sprchy 

sloužící jako zázemí pro zaměstnance 

obce pracující venku. To bych tady neviděl 

úplně rád a myslím, že by bylo vhodnější 

toto komplexně přesunout na místo, kde je 

nyní sběrný dvůr.“ 

Poté Kubíček zmínil i petrovickou 
obřadní síň, kde se konají svatby, vítání 
občánků a další společenské události. 
„Na tyto akce je naše obřadní síň poměrně 

malá. Ve chvíli, kdy máme svatbu, kde je 

nad padesát lidí, tak je velký problém, aby 

se do ní všichni svatebčané vešli a nemu-

seli čekat ve vestibulu. Tam se konají také 

různé akce – koncerty ZUŠ, slouží i jako zá-

zemí při vítání svatého Martina, když není 

ideální počasí. Letos se zde kvůli velkému 

dešti odehrálo i zpívání u vánočního stro-

mečku. Větší obřadní síň by proto byla třeba 

a stávající by se mohla využít na něco jiné-

ho. Přitom by obě místa mohla mít i řadu 

dalších neformálních využití. Vše je o nápa-

du a diskuzi,“ dodal Kubíček. 
Přítomná ředitelka ZUŠ Sedlčany Vla-

dimíra Křenková, zmínila, že prostory 
na zámku, kde v současné době pobočka 
školy působí, nejsou zrovna vyhovující už 
jen z důvodu prostoru a světla. Přednesla 
zajímavé nápady, jak případně využít špý-

char, kde by se poté mohlo tvořit napříč 
generacemi. Přítomní občané přicházeli 
s dalšími návrhy – sál pro cvičení jógy, mís-
to pro setkávání dětí z klubu maminek Slu-
níčko, zázemí pro akce konající se v parku. 

Drobná výměna názorů se strhla 
ohledně kavárny. Ta by se líbila mamin-
kám, protože by si v klidu a bez stresu, že 
jim dítě vběhne pod auto, což hrozí často 
na náměstí, mohly dát v případné kavár-
ně něco dobrého, zatímco by děti mohly 
běhat po parku. Proti ale bylo několik ob-
čanů, kteří zmínili, že kavárna se v parku 
neuživí. Faktem je, že vhodná celoročně 
provozovaná útulná kavárna v Petrovi-
cích chybí. 

Mluvilo se i o veřejném hlasování for-
mou ankety, ale je těžké celý současný 
stav budov popsat tak, aby byly položeny 
například jen tři jednoduché anketní otáz-
ky. Vyřčené nápady byly zapsány a uvidí 
se, co dál. Debata o využití budov zůstává 
otevřená.                            Jana Motrincová

Debata o využití dvou budov 
v parku zůstává otevřená

Diskutovalo se přímo na místě – před špýcharem.

Vše nasvědčuje, 
že v sobotu dojde 
k historicky největšímu 
úklidu města dobrovolníky

SEDLČANY Kouzelník? Mág? Eskamo-
tér? Jistě! A také učitel na sedlčanské 
ZŠ Propojení a učitel vaření pro své 
kolegy Jan Liška. Ve středu 13. března 
byla motivem první lekce jeho kur-
zu vaření kuřecí roláda. Od rychlého 
krájení cibule, přes přípravu nádivky, 
vykostění kuřete, naklepání, plnění, 
srolování a uzlovým kouzlem konečné 
pevné svázání. Účastnící kurzu pak ro-
ládu pekli až doma. Někdo snědl k ve-
čeři, jiný jenom slintal a nechal v led-
ničce na sobotu…

Šéfkuchař Liška se rozhodl uvolnit 
jedno místo pro výherce ceny z tombo-
ly školního plesu právě na tento kurz 

vaření. Šťastný výherce překvapen 
dalšími seminaristy vzal prý nakonec 
do zaječích. A co čeká kurzisty příště? 
Roláda ze zajíce…?         -propoj-

Liška je nejen učitel, ale i kouzelník v kuchyni
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KRCHOV V pobočce spo-
lečnosti LIVA Předslavice 
v Krchově u Petrovic se 
ve čtvrtek 14. a v pátek 
15. března konala tradič-
ní jarní prodejní výstava 
zemědělské a komunální 
techniky s rekordní účastí 
návštěvníků.

Firmu LIVA vede dru-
hé pokolení rodiny Jun-
gvirtů. Pro návštěvníky 
si kromě vystavovaných 
strojů př ipravil i  letos 
i ochutnávku moravských 
vín, bohaté občerstvení 
a na závěr každého dne 
s losova te lnou  soutěž 

o pěkné ceny. Na zvída-
vé otázky návštěvníků 
o vystavovaných strojích 
odpovídal kromě samot-
ného ředitele společnos-
ti Libora Jungvirta i tým 
proškolených zaměstnan-
ců pobočky. 

Jana Motrincová

Participativního rozpočtu 

města Sedlčany pro rok 

2023,“ vzpomíná Iva Vo-
háňková. 

Nejprve vložila svůj ná-
pad na facebook do sku-
piny Sedlčany moje město 
a byla překvapená, kolik 
souhlasných ohlasů ten-
to příspěvek dostal. Bylo 
rozhodnuto. Už nic ne-
bránilo pustit se do díla. 
Projekt sama vypracovala 
a předložila v daném ter-
mínu. „Byla jsem potěše-

na, když byl můj projekt 

na psí agility park pod-

pořen radními Šance pro 

Sedlčany, pár členy míst-

ního kynologického klu-

bu, samozřejmě občany 

vlastnícími pejsky. Velkou 

podporou byl sedlčanský 

starosta Ivan Janeček, ta-

jemník městského úřadu 

Vojtěch Hlaváček a sa-

motnému provedení velmi 

pomohla Aneta Šnellerová 

z odboru investic města,“ 
doplňuje ke vzniku psího 
hřiště Iva Voháňková.

Navštívila jsem Anetu 
Šnellerovou na Odboru in-
vestic MěÚ Sedlčany, aby 
mi pověděla více. „V roce 

2023 se nám sešly rovnou 

tři nápady od předklada-

telů. Jedním byl psí park, 

ten byl vítězným návrhem, 

a jelikož jeho celková cena 

byla vyčíslena na 306 867 

korun, zbylo nám i na zbý-

vající dva projekty, jako 

jsou pingpongové stoly. 

Jeden ze stolů je v Luč-

ní ulici a druhý v parku 

v ulici U Háječku. Jejich 

cena včetně montáže byla 

84 392 korun. Zbývající pe-

níze a to 57 726 korun jsme 

investovali do spolku Luční 

kvítka, který se stará o ze-

leň v blízkosti restaurace 

Na Růžku, kde provozují 

maminkovskou školku,“ 
vysvětluje Šnellerová. 

Nejdříve se muselo roz-
hodnout o lokalitě, kde by 
měl být psí park pak vy-
stavěn. Jednou z prvních 
byla Luční ulice, tu navr-
hovala Iva Voháňková, 
a toto místo bylo zanese-

Park pro pejskaře 
bude mít již brzy 
výslednou podobu

no i do původních před-
ložených plánů. Druhým 
návrhem byla travnatá 
plocha pod Sedlčanskými 
technickými službami, ale 
jak se ukázalo, tak spadá 
do záplavové zóny. Tře-
tím návrhem byla Jateční 
ulice, jenže tam je v čer-
venci pouť. Jako logické 
místo se nabízel prostor 
sedlčanského cvičáku 
pro psy. Ten také nepro-
šel, hlavně z důvodu, 
že má časově omezený 
přístup. Vítězem se stala 
zatravněná plocha Na Po-
tůčku. Jedinou překážkou 
byla trafostanice a mu-
selo se dohodnout povo-
lení u ČEZ. To ovlivnilo 
časové prodloužení sa-
motné výstavby, na níž se 
podílela firma Hřiště pro 
květinku, která dodala 
cvičební prvky a překáž-
ky, oplocení parku zajis-
tila firma Ploty Pilecký 
a Sedlčanské technické 
služby měly za úkol terén-
ní úpravy. Starají se také 
o údržbu nebo o drobné 
opravy parku.

Navštívila jsem psí agi-
lity park dvakrát – jednou 
kolem jedenácté dopole-
dne a pak ve dvě hodiny 
odpoledne. V obou pří-
padech jsem zde viděla 
jen prázdný park bez živé 
duše. Na můj dotaz, proč 
tomu tak je, mi Aneta 
Šnellerová odpověděla: 
„Pak byl otevřen teprve le-

tos začátkem února a po-

třebuje se dostat do pod-

vědomí lidí.“ Oproti tomu 
Iva Vaňková mě ujistila, 
že je park využíván. Ona 
sama i její dcera jsou ma-
jitelky pejsků, na hřiště 
chodí pravidelně a potká-
vají i jiné pejskaře. 

K celkovému estetické-
mu i praktickému dodělání 
psího hřiště ještě schází la-
vička, pítko, které vyžadu-
je přípojku vody, psí misky 
a vysázení zeleně kolem 
plotu. Na všem se pracuje 
a v dohledné době by měl 
mít psí agility park výsled-
nou podobu. 

Vanda Bruckner

V minulosti v soutěži 
uspělo několik obcí regio-
nu. Příčovy získaly v roce 
1999 Bílou stuhu, Dublo-
vice v roce 1999 Zelenou 
stuhu a v roce 2010 Oranžo-
vou stuhu. Petrovice byly 
oceněny v roce 2007 Bílou 
stuhou, v roce 2012 Oran-
žovou stuhou a v letech 
2002 a 2008 dokonce Zlatou 
stuhou. Velmi úspěšnou 
obcí byl také Kamýk nad 
Vltavou, který získal Bílou 
stuhu v letech 2006 a 2011, 
Modrou stuhu v roce 2010 
a Zlatou stuhu v roce 2012.

A jak je to s těmi stuha-
mi? Soutěž má krajské a ce-
lostátní kolo. Nejdříve jsou 
všechny přihlášené obce 
hodnoceny v krajském 
kole. Pouze jedna obec 
za kraj dostane ocenění 
Zlatá stuha a postupuje 
tak do celostátního kola. 
V tom jsou vyhodnocová-
na první tři místa. Vítězové 
Zlaté stuhy se také utkají 
v internetovém hlasová-
ní veřejnosti. Přihlášené 
obce jsou hodnocené v ka-
tegoriích: koncepční doku-
menty, společenský život, 
aktivity občanů, podniká-
ní, péče o stavební fond 
a obraz vesnice, občanská 
vybavenost, inženýrské 
sítě a úspory energií, péče 
o veřejná prostranství, pří-
rodní prvky a zeleň v obci, 
péče o krajinu, připravo-
vané záměry a informační 
technologie obce.

Zlatou stuhu za vítězství 
krajského kola získá obec, 

Do soutěže Vesnice roku se 
z regionu zapojí jen Vysoký Chlumec 
a Krásná Hora nad Vltavou

která se nejlépe prezentuje 
ve všech posuzovaných 
oblastech. Dále mohou 
v krajském kole obce zís-
kat ocenění Modrá stuha 
za společenský život, Bílá 
stuha za činnost mládeže, 
Fialová stuha za inovativní 
obec, Zelená stuha za péči 
o zeleň a životní prostředí, 
Oranžová stuha za spolu-
práci obce a zemědělského 
subjektu. S každým oceně-
ním či vítězstvím v celo-
státním i krajském kole je 
spojena odměna formou 
dotace od Ministerstva pro 
místní rozvoj, Ministerstva 
životního prostředí či Mini-
sterstva zemědělství.

Do letošního 28. ročníku 
je možné podávat přihláš-
ky do 26. dubna. Z regionu 
Sedlčanska se do soutěže 
však podle našich informa-
cí hlásí pouze Krásná Hora 
nad Vltavou a Vysoký Chlu-
mec. „O přihlášení do sou-
těže uvažujeme. Doposud 
jsme se nikdy nezapojili, 
takže to vnímáme přede-
vším jako možnost získat 
zajímavé zkušenosti, inspi-
rovat se od ostatních obcí, 
a zároveň zapojit naše ob-
čany,“ říká starosta Krásné 
Hory nad Vltavou Jaroslav 
Kříž. Podobný názor má 
i starosta městyse Vysoký 
Chlumec Jiří Svatek: „Byla 

by škoda to nezkusit a ne-

získat tak nové zkušenosti 

a poznatky. Myslím si, že 

v oblasti kulturního a spole-

čenského života má městys 

co nabídnout.“

A proč se většina obcí 

o případnou fi nanční od-
měnu nehodlá tento rok 
ucházet? Zeptali jsme se 
i dalších starostů. „Letos 

přihlášku do soutěže Ves-

nice roku podávat nebude-

me. Máme rozjeté projekty 

a jakmile se nám je podaří 

alespoň pomalu plnit dle 

mých představ, rádi se 

přihlásíme,“ vysvětluje 
starostka Dublovic Jana 
Dufková. S tím souhlasí 
i starosta Petrovic Pavel 
Kubíček či starosta Ka-
mýku nad Vltavou Petr 
Halada: „Do Vesnice roku 

se v letošním roce hlásit 

nebudeme, protože čeká-

me na dokončení několika 

projektů a pak se možná 

přihlásíme.“ Oproti tomu 
se například Sedlec-Prčice 
nehlásí kvůli množství ka-
tegorií, které jsou hodno-
ceny. „Vzhledem k rozsahu 

našeho území – 36 místních 

částí – si neumím dobře 

představit popis pro hod-

nocení v jednotlivých ob-

lastech. Popsat celé území 

dle kritérií je problematic-

ké, protože co platí v jedné 

místní části, neplatí v dal-

ší…“ vysvětluje starostka 
Miroslava Jeřábková.

Slavnostní vyhlášení 
a předávání ocenění vítě-
zům krajských kol soutěže 
se uskuteční od 1. červen-
ce do 18. srpna. Slavnostní 
vyhlášení výsledků a pře-
dávání ocenění vítězům 
celostátního kola pak bude 
21. září. Ve vítězné vesnici 
se poté uskuteční i oslava.

Michaela Faktorová

Výstava zemědělské techniky 
zaznamenala rekordní zájem 
veřejnosti

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1
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REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti 

lety. Dnes vybíráme z jedenáctého čísla roku 1994.

***
Před 30 lety byla na návsi v Příčovech poražena po-

slední lípa, téměř padesátiletá, z původně plně osáze-
né návsi. Během let již dorostly stromy nové.

***
Na zasedání rady městského zastupitelstva v Sedl-

čanech se projednávalo zřízení rychlé záchranné po-
moci. Místostarosta Miroslav Hölzel blíže informoval: 
„Bude řízena Příbramí, ale lékaři sedlčanské NsP by 

měli zabezpečovat její odpolední a noční služby. Pří-

pady vyžadující rychlý zásah této záchranné pomoci 

by byly přijímány do NsP Sedlčany, kde by jim bylo po-

skytnuto základní ošeření a odborná péče a pak, podle 

povahy zranění či selhání životních funkcí, by byly pře-

váženy do Příbrami na odborná pracoviště zdravotnické 

péče. Uvažuje se dokonce o možnosti, že by proti sobě 

ze Sedlčan i z Příbrami vyjely speciální vozy této rychlé 

záchranné pomoci a pacienta by si předaly někde upro-

střed cesty.“ 

***
Historik Jiří Páv přednášel v Městské knihovně 

mimo jiné o proměnách Sedlčan po velkém požáru 
roku 1828, který udělal tečku za středověkým charak-
terem města. Padlo mu za oběť 260 domů, mezi nimi 
i radnice, škola a děkanství.

***
Za dopravní přestupky zinkasovali příslušníci 

OO Policie ČR Sedlčany v jednom týdnu 6 750 korun 
na blokových pokutách. Při svých kontrolách zadrželi 
řidičské průkazy z důvodu požití alkoholu před jízdou 
a 16 osvědčení o technickém stavu vozidla pro nedo-
statečnou péči řidičů o stav svých osobních i náklad-
ních automobilů.

***
V Sedlčanech řádili vandalové. Tři poškodili insta-

lované reklamy před restaurací U Krčína a hotelem Vl-
tavan a jeden pes neznámého majitele v Sadové ulici 
potrhal větší množství kachen a slepic, za nimiž vlezl 
až do kurníku, kde byl odchycen majitelem postižené 
drůbeže.               -mk-

SEDLČANY Městské slav-
nosti Rosa jsou neodmys-
litelnou součástí Sedlčan. 
Jejich historie sahá až 
do 17. století, kdy byly brá-
ny jako vítání jara a konaly 
se o velikonočních svát-
cích až do roku 1789. Tra-
dice historických slavností 
byla obnovena v roce 1990. 
Od roku 1994 probíhá pra-
videlně jako městské slav-
nosti Rosa v měsíci červnu. 
Tato společenská událost, 
kterou si lidé oblíbili v cen-
tru města, se má přesunout 
ze sedlčanského náměstí 
T. G. Masaryka do sportov-
ního areálu v Luční ulici – 
na Mrskošovnu.

Proč ta změna? Letošní 
městské oslavy Rosa jsou 
30. ročníkem, což si za-
slouží oslavu. Uskuteční se 
v pátek 14. a v sobotu 15. 
června. Budeme mít mož-
nost poslechnout si hud-
bu nejen místních kapel 
a vystoupení dětí, ale mů-
žeme navštívit sedlčanské 
muzeum, nebo se podívat 
na přehlídku historických 
automobilů a na předsta-
vení historického šermu. 
Nebude chybět ani zá-
vod dračích lodí, či turnaj 
v mariáši. Hlavním hudeb-
ním vystoupením bude le-
tos známá kapela Pražský 
výběr, oblíbený zpěvák Ja-
nek Ledecký, další hudeb-
ní vystoupení zajistí The 
Beatles Revival s Karlem 
Kahovcem, Blue Orchestra 
a Celest & Charles.

Právě skupina Pražský 
výběr má své jasné poža-
davky a jedním z nich je 

velikost pódia. To se pod-
le starosty Ivana Janečka 
na sedlčanské náměstí 
nevejde, a tak pořadatelé 
přicházejí s variantou pře-
stěhovat slavnosti Rosa 
do Luční ulice. 

Pojďme se na celou 
věc podívat z vícero úhlů. 
Jednoznačně se uleví sedl-
čanské nemocnici, kde je 
mnoho ležících pacientů, 
kteří potřebují klid. Pro-
stor náměstí je zaplněn 
stánky, pódiem, lavičkami 
a za příznivého počasí je 
návštěvnost opravdu vel-
ká. Výsledkem je, že není 
pomalu kudy projít. Tyhle 
dva faktory jsou jistě pod-
statné a vyřeší se právě 
přesunutím akce na okraj 
Sedlčan. Nejednou jsem 
zažila oslavy za deště. 
Na samotném náměstí mě 
to nijak příliš neobtěžova-
lo. Vytáhla jsem deštník, 
usadila se u jedné z výloh 
podél chodníku a vyčkala 
na ohňostroj. Na Mrsko-
šovně není příliš přívětivý 
terén a přesto, že jsou při-
slíbené párty stany, bah-
nu pod nohama se patrně 
nevyhneme. Jde o prostor 
s vydatným zdrojem pod-
zemní vody. Starosta města 
má představu, že bychom 
si s sebou měli vzít deky 
a udělat si při slavnosti ja-
kýsi piknik, neboť na jed-
nu stranu se na Mrskošov-
nu vejde mnohem více 
návštěvníků, ale město má 
k dispozici stejný počet la-
vic, jako bývalo na náměs-
tí, kde lidé hojně posedá-
vali na okrajích žulových 

květníků, kolem vysázené 
zeleně. Opět jsme u otázky, 
co když bude pršet? Na de-
kách v dešti nám asi pří-
liš dobře nebude. Ovšem 
na Mrskošovnu se vejde 
více stánků, to může při-
táhnout více lidí, a to zna-
mená více peněz… A pouť? 
Atrakce zůstanou tam, kde 
se posledních pár let kona-
jí – v Jateční ulici. Budou 
odříznuty od samotného 
dění. Dovolím si tvrdit, že 
díky tomu tu budou dva 
samostatné body zábav na-
místo toho, aby byly pro-
pojené. 

Jistě by se našlo ještě 
mnohem více polemic-
kých otázek. Ale nutno 
podotknout, že pokud 
se Rosa bude letos konat 
v Luční ulici, velmi prav-
děpodobně tam zůstane už 
natrvalo a na náměstí T. G. 
M. se už nevrátí. Slavnosti 
Rosa jsou jednou z nej-
navštěvovanějších akcí 
ve městě, tak je pro mě dů-
ležité znát váš názor, a ob-
racím se na vás s anketou. 

Hlasovat můžete buď 
elektronicky, když odkaz 
naleznete u článku na www.
sedlcansky-kraj.cz nebo 
můžete vyplnit anketní lís-
tek, který najdete v kavárně 
Café Bella na náměstí TGM 
v Sedlčanech od 20. do 28. 
března. Odpovědní kupóny 
budou na místě a můžete je 
vyplněné vhazovat do při-
pravené hlasovací nádoby. 
O výsledcích ankety budu 
informovat ve vydání Sedl-
čanského kraje 3. dubna.

Vanda Bruckner

Stalo se před 
30 lety (06)

Velikonoční výzdoba na návsi v Zahořanech je letošní novinkou. 
Společně se na ní podíleli občané obce. Do Velikonoc prý přibude 
ještě stádo oveček... Foto: Jana Motrincová

Slavnosti Rosa letos trochu jinak. 
Chci znát váš názor

SEDLČANY Jaro je v rozpu-
ku – ZŠ Propojení Sedlčany 
vynášela v pátek 15. března 
Smrtku, či také Moranu, Ma-
řenu… Ale takové to ještě ne-
bylo. Smrtka byla úplně jiná, 
rozverná, střapatá, trochu 
hanbatá a hlavně ekologická. 
Žáci rybáři z Propojky učite-
lům sdělili, že po těch před-
cházejících Morenách vždy 
tahali z vody zbytky zástěr. 
A tak letošní Smrtka na sobě 
měla lehké slušivé papírové 
šatičky. 

A proč jaro určitě přijde? 

Protože po zapálení se Mo-
rena vznesla krásným ob-

loukem, dopadla na hladinu 
potoka Mastník pod mos-
tem před nádražím a plula, 
plula – přes hráz splavu, 
sjela po něm jak namydlený 
blesk, zhoupla se do proudu 
a zmizela za zatáčkou. Zmize-
la. To znamená, že meruňky 
nepomrznou… 

Páťáci s věnečky z břeč-
ťanu na hlavách byli skvělí, 
jejich písničky a popěvky 
podtrhávaly atmosféru a uči-
telkám Kateřině Matouškové 
a Ivě Novotné to náramně 
slušelo.                     -propoj-

Smrtku odnesl proud vody. Jaro přichází
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POČEPICE Ačkoliv měla 
za sebou Markéta Hejha-
lová pracovně náročný tý-
den, o víkendu se věnovala 
benefi čnímu běhu, jehož 
druhý ročník se v Počepi-
cích uskutečnil v neděli 17. 
března. Letos se běželo pro 
Valentýnku Haasovou.

„Počasí nám krásně vyšlo. 

Registrovalo se 243 účastníků 

a vybrali jsme nádherných 

40 793 korun, které budou 

rodičům Valentýnky pře-

dány. Přijeli se na nás také 

podívat a šli tříkilometrovou 

procházkovou trasu,“ sdělila 
Markéta Hejhalová, kterou 
zasáhl příběh malé Valen-
týnky (psali jsme o něm po-

drobně v letošním čtvrtém 
čísle Sedlčanského kraje – 
pozn. red.).

Po operacích se Valen-
týnka učila znovu sedět 
a lézt, musela se rozhýbat 
končetina na levé stra-
ně těla. Protože bylo pů-
vodcem nádoru vzácné 
onemocnění, čekalo Va-

lentýnku ozařování a pak 
i chemoterapie. Léčbu s ní 
absolvoval tatínek, proto-
že maminka v době jejího 
léčení porodila druhou 
holčičku. „Závěrečná che-

moterapie byla poslední 

den loňského roku. Valen-

týnku teď čeká léčba očí 

a velké množství rehabili-

tací, aby se opět mohla hý-

bat tak, jak by měla. Rodiče 

moc dobře ví, že je to běh 

na dlouhou trať, ale pevně 

věří, že bude vše v pořád-

ku,“ říká Markéta s tím, že 
vybraná částka by měla 
pomoci rodině uhradit po-
třebné rehabilitační poby-
ty a pomůcky.              -oth-

SEDLČANY Návštěvníci charitativního ba-
zaru Fešárna měli v pátek 15. i v sobotu 
16. března příležitost oživit svůj jarní šat-
ník. Letos již po čtyřiadvacáté. Poprvé 
však ve velkorysých prostorách nedávno 
vzniklého komunitního centra římskokato-
lické církve. Mezi stoly a věšáky přetékají-
cími rozmanitým textilem jsme si našli čas 
na pár slov s organizátorkou a zakladatel-
kou Fešárny, Kamilou Škvorovou.

Kamilo, skutečně jde o 24. fešárnu? 

Nevypadáte, že byste cokoliv organizo-

vala už 24 let.

Je to letos opravdu 24. fešárna, ale 
jsou většinou dvě za rok. Zkraje jara 
a podzimu. Některé roky byla jen jed-
nou, když byl covid.

Co si osobně pamatuji, minulé roční-

ky se konaly na faře evangelické církve 

v Havlíčkově ulici. Letos jste přesídlili. 

Proč?

Místo, kde jsme před tím byli, se má 
do budoucna přestavovat a má se měnit 
i jeho záměr. Zároveň jak Fešárna rok 
od roku roste, zázemí nám v několika 
aspektech již nestačilo. Proto jsme hledali 
nové místo a našli jsme ho. 

Lidé vám na Fešárnu nanosí opravdu 

značné množství zánovního oblečení. 

Co děláte s tím, které se neprodá?

Věci jsme dříve třídili a rozváželi 
do azylového domu, charitativních ob-
chůdků. S postupem času a množstvím 
oblečení jsme už nemohli. Začali jsme pře-
dávat vše diakonii, která si věci komplet 
odveze a použije dále.

Darované oblečení prodáváte 

za symbolických 20 korun. Jen ty sku-

tečně exkluzivní kousky za 100. Kam 

utržené peníze putují? 

V minulosti jsme podporovali projekty 
jako Krmte hladové nebo Nehemie, které 
pomáhají v různých částech světa v boji 
s hladem nebo chudobou. Nyní už pár let 
podporujeme zdejší domácí hospic Kříd-
la. Vnímáme potřebu podporovat lokální 
organizace. Pomoc se tak vrací zpět, míst-
ním. Vybranou částku po odečtení nákla-
dů věnujeme Křídlům a oni ji využijí pod-
le svých potřeb, kterých není málo.

Pomáhají vám nějací dobrovolníci? 

Bez dobrovolníků by Fešárna nemohla 
fungovat. Každý – za barem, na place nebo 
za kasou pomáhá nezištně za nějaké ob-
lečení a jídlo. Je to pro nás pro všechny, 
pokud mohu mluvit i za ostatní, čest po-
máhat a být součástí takového projektu.

Kolik takových nadšenců máte?

Je to kolem 15 lidí na placu během 
akce. Před začátkem i po konci je jich 
více. A někteří nám pečou na občerst-
vení nejrůznější dobroty. I díky těmto 
dobrovolníkům si můžeme dovolit poslat 
na Křídla mnohem více.

Mnohem více, řečeno číslicí, zname-

ná kolik?

Po odečtení nákladů, poslední roky 
předáváme Křídlům přibližně 40 tisíc ko-
run. Jsme moc vděční za pomoc a pod-

poru od lidí. Jak od návštěvníků, tak 
dobrovolníků. Vždycky mě to dojímá, 
kolik lidí je ochotných strávit svůj vol-
ný čas a opravdu makat na akci, ze které 
mohou mít akorát dobrý pocit!

Lucie Kakosová

SEDLČANY Návštěvníkům 
Fešárny začal víkend vskut-
ku zážitkovým nákupem. 
V pátek odpoledne a v so-
botu dopoledne si totiž moh-
li na charitativním bazaru 
ve farním komunitním cen-
tru vybrat z nepřeberného 
množství rozličného oble-
čení ten svůj trendy kousek 
a podpořit jeho koupí domá-
cí hospic Křídla. 

Své o tom ví i tři známé 
Šárka, Eva a Irena. Při odpo-
činku nad kávou a zákuskem 

na zápraží centra se pochlu-
bily svými úlovky: „Pořídila 

jsem tu spoustu krásných věcí 

a několik párů bot,“ ukazuje 
na naplněný koš, kterým se 
Šárka z Chramost po zkuše-
nostech z minulých ročníků 
vybavila. „Není to vše jen pro 

mě, něco je pro děti, něco pro 

manžela,“ dodává s úsmě-
vem. Vedle sedící Eva si 
domů odnáší velikého plyšo-
vého soba. Šatník třetí z dam, 
Ireny, je bohatší o nový ka-
bát. „To mi našla Šárka, ona 

je v hledání vážně dobrá. 

Vždycky dokáže vyhmát-

nout skvělé kousky!“ chválí 
kamarádku. Všechny se 
shodují na tom, že na Fešár-

nu chodí pravidelně a rády. 
To Jarka Švejdová ze Sedl-

čan si s dětmi užívá spíše 
pochoutky z občerstvení, 
nežli výběr oblečení. Mnozí 
návštěvníci využívají ke spo-
lečným hovorům venkov-
ní posezení s netradičním 
výhledem na město: „Já si 

vůbec nepřijdu jako v Sedl-

čanech,“ sdílí svůj dojem 
Veronika Kotyková. „Bydlím 

v Sedlčanech, ale v komunit-

ním centru jsem poprvé. Spíš 

mi to přijde, jako bych seděla 

někde na Kampě,“ usmívá se. 
„Každopádně toto místo má 

moc příjemnou atmosféru,“ 

oceňuje.
Veronika, Šárka nebo Jar-

ka jsou jedněmi z desítek, 
možná stovek návštěvníků 
charitativní akce. „Počet 

účastníků nejsme schopni 

dopočítat. Leda by je někdo 

z nás u vchodu vyloženě po-

čítal. Na to ale většinou není 

čas,“ přiznává Kamila Škvo-
rová, organizátorka a zakla-
datelka Fešárny. „Čistě poci-

tově odhadem a snad podle 

tržby jich může být mezi dvě-

ma až třemi sty za oba dny,“ 

dodává spokojeně. 
Lucie Kakosová

Valentýnka dostane přes čtyřicet tisíc korun

Fešárna není jen 
charitativním bazarem, ale 
i společenskou událostí

Kamila Škvorová: Vždycky mě to dojímá, 
kolik lidí je ochotných strávit svůj volný 
čas a opravdu makat na akci, ze které 
mohou mít akorát dobrý pocit

Trocha trpělivosti i umu najít v haldě oděvů ten svůj kousek se 
obvykle vyplácí.

Organizátorka a zakladatelka Fešárny Kamila 
Škvorová se synkem Hugem
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Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 18/24 

Pronajmu byt v Sedlčanech 1+1, vel. 
41 m2. Info na tel.: 605 960 790.            19/24

Prodám stavební pozemek 6 km 
od Sedlčan. Tel.: 777 888 518.              20/24 

Prodám sporák Rekreant rozměr 
60-51-71 cm š-v-h, zachovalý, plně funkční, 
pravý vývod, cena 1 000 Kč, dohoda mož-
ná. Dále prodám 6 plátový sporák o rozmě-
rech 106-62-77 cm š-h-v, pravý zadní a boční 
vývod, oprava nutná, cena dohodou, pozn. 
nutno vidět. Tel.: 721 381 539.   21/24

Pronajmu zahrádku v Sedlčanech 

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Obec Nechvalice 
vyhlašuje konkursní řízení 

na obsazení vedoucího pracovního místa 

ŘEDITELE/ŘEDITELKY 
příspěvkové organizace 

Základní škola a Mateřská škola Nechvalice, okres Příbram

Termín pro podávání přihlášek je 23. 4. 2024 do 9 hodin 
Více informací na www.obecnechvalice.cz

na Cihelném vrchu. Tel.: 736 432 016.  22/24 

Prodám velký zachovalý kancelářský 
stůl (170x75x75 cm), na levé straně 4 vel-
ké šuplíky, na pravé straně uzamykatelná 
skříňka se 3 poličkami, šedé lamino. Dále 
jednací stůl 190x90x75 cm, šedé lamino. 
Foto mailem. Levně. Tel.: 608 543 848.  23/24 

Prodám kulaté balíky sena ze stodoly. 
Tel.: 732 500 135.           24/24

Strojírenská 859, Sedlčany    tel.: 739 026 969    www.nabytekkunc.cz

Kval i tn í  České postele 
za AKČNÍ ceny

SKLADEM

Domov Sedlčany
poskytovatel sociálních služeb
U Kulturního domu 746, 264 01 Sedlčany

přijme pracovníka na pozici

IT Technik
Nabízíme:
• práci na hlavní pracovní poměr
• práci v organizaci s dlouholetou tradicí
• zaměstnanecké benefity (5 týdnů řádné dovolené,  
    příspěvek na stravování, vzdělávání)
• hrubý plat 50 tis. měsíčně (40 tis. čistý plat)
• možnost jednoho dne v týdnu práce z domova

Požadujeme:
• znalost operačních systémů Windows a jejich správy
• zkušenosti s instalací, konfigurací a údržbou hardware  
    (PC, servery, tiskárny)
• znalost síťových technologií, protokolů a konfigurace sítí
• zkušenosti s administrací a správou uživatelských  
    účtů, přístupových práv
• schopnost diagnostikovat a řešit problémy       
    s hardwarem a softwarem
• komunikační dovednosti
• analytické schopnosti

Náplň práce:
• poskytování technické podpory uživatelům, včetně  
    řešení problémů s hardwarovými a softwarovými            
    zařízeními, instalace a konfigurace software, nastavení  
    sítě a přístupových práv
• instalace, konfigurace a aktualizace hardwaru         
    a softwaru, správa serverů, síťových zařízení, firewallů  
    a dalších komponent infrastruktury; aktualizace údajů  
    na webu Domova Sedlčany
• instalace, konfigurace a údržba stolních počítačů,  
    notebooků, tiskáren…
• implementace a dodržování bezpečnostních         
    standardů; monitorování a detekce bezpečnostních  
    hrozeb
• konfigurace a údržba sítí, správa přepínačů,       
    směrovačů a dalších síťových zařízení, řešení 
    problémů se sítí

Zájemci se mohou hlásit na níže uvedený kontakt:

Bc. Martina Hermová 
tel.: 601 388 182, 318 841 838
martina.hermova@domovsedlcany.cz

PLOŠNÁ INZERCE 
od 14 Kč vč. DPH/cm2

Tel.: 774 414 225, E-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz

PETROVICE Ministerstvo obrany 
poskytne dotaci na opravu po-
mníku padlým z 1. světové války, 
který se nachází na petrovickém 
náměstí. „Pomník opraví akade-

mický restaurátor Jakub Tlučhoř 

za nabídkovou cenu 253 000 Kč 

včetně DPH. Výše dotace by měla 

být 80 %, tedy 202 400 Kč,“ říká 
starosta obce Pavel Kubíček.

Náklady pokryjí opravu po-
škozené pískovcové sochy Če-
chie, její čištění, biosanaci, 
zpevnění povrchu sochy, její 
vytmelení, barevnou retuš, spá-
rování a hydrofobizaci. Součástí 

opravy bude i renovace žulové-
ho podstavce sochy se jmény 
padlých vojínů. Dojde k pozla-
cení nápisů na deskách, vyspra-
vení poškozené desky a čištění 
kamene.

„Opravu bychom chtěli stih-

nout do 28. října, kdy se v Pet-

rovicích koná tradiční pokládá-

ní věnců u pomníků v obci. Ty 

máme celkem tři – v Zahrádce, 

Obděnicích a Petrovicích. Poklá-

dání se zúčastní několik desítek 

dobrovolných hasičů ze všech 

sborů v obci,“ dodává starosta 
Kubíček.      Michaela Faktorová

Pomník padlým z první 
světové války zrestauruje 
Jakub Tlučhoř
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SEDLČANY Ve společenském 
sále kulturního domu se 
v sobotu 16. března konal 
jubilejní, třicátý Dětský kar-
neval Velké Kobry, což zna-
mená, že společně se svými 

ratolestmi se karnevalového 
reje účastnili i rodiče, kteří se 
na stejném místě kdysi bavili 
jako hodně malí caparti. 

A co všechno se za tři 
desetiletí změnilo, pokud se 
týká karnevalu? Na to jsme 
se zeptali vedoucího klubu 
Velká Kobra, který pořádá 
různé akce nejenom pro svo-
je členy, ale hlavně pro děti.

„Tak především je nám 

všem o třicet let více a už moc 

nevymýšlíme nové věci,“ od-
pověděl s úsměvem Jaro-
slav Repetný. „A také dochá-

zí k tomu, že generace dětí se 

rapidně omladila. Když jsme 

začínali, tak přicházela de-

setiletá i dvanáctiletá děcka, 

a my jsme jim přizpůsobova-

li naše soutěže. Když jsme se 

dnes rozhlédli po sále, viděli 

jsme spoustu dvou nebo tří-

letých dětí, takže se snažíme 

zabavit i je.“

Vedoucí Velké Kobry 
sice mluvil o tom, že klub 
už nevymýšlí nové věci, ale 
jedna novinka se na sobot-
ním karnevalu přece jenom 
objevila. Pořadatelé použili 
kostým lišky z pohádkové-

ho lesa, který klub po dlou-
há léta pořádal na Červe-
ném Hrádku, a tato liška 
losovala dětské vstupenky.

Také tentokrát pořadatelé 
měli hodně těžké rozhodo-

vání, protože mezi všemi 
malými princeznami, vodní-
ky a loupežníky, měli za úkol 
vybrat nejhezčí masky. Na-
konec vybrali kosmonau-
ta Tobiáše Matouška, Pipi 
Zorku Zoulovou a krokodý-
la Hugo Humňála. Nejorigi-
nálnější masku měl šneček 
v podání Lujsy Humňálové 
a cenu retro maska obdržely 
šmoulinky Bára Volfová a Jo-
lana Mošničková.

Zřejmě nejmladš ím 
účastníkem třicátého roční-
ku karnevalu byl půlroční 
Oliver Vršecký ze Sedlčan 
v kostýmu íháčka. U vchodu 
byl Oliver zapsán společně 
s další stovkou dětí, které do-
razily do kulturního domu. 
Doprovázelo je na sto dvacet 
dospělých. Všichni společ-
ně se pobavili nejenom při 
různých soutěžích a repro-
dukované hudbě, ale hlav-
ně ve chvíli, kdy pořadatelé 
zatáhli za šňůru a otevřeli 
krabici plnou bonbónů, za-
věšenou pod stropem. V tu 
chvíli nastalo v sále největší 
hemžení dětí. 

David Myslikovjan

SEDLČANY V městském 
muzeu se v úterý 12. 
března konala vernisáž 
výstavy sedlčanského vý-
tvarníka Zdeňka Šťovíčka, 
která dostala název Svou 
cestou. Výstavní síň mu-
zea se začala zaplňovat 
již několik desítek minut 
před zahájením vernisáže 
a příchozí se zastavovali 
nejenom u jednotlivých 
obrazů a soch, ale také 
u vývěsky, která výtvarní-
ka představila.

Snaha 
nepřešlapovat 
na místě

Ti návštěvníci vernisá-
že, kteří výtvarníka dosud 
nepoznali blíže, se mohli 
dozvědět, že čtyřiasedm-
desátiletý Zdeněk Šťoví-
ček pochází ze Sedlčan 
a tráví zde celý svůj ži-
vot. Vyučil se zedníkem 
a tuto profesi vykonával 
až do doby, kdy odešel 
do důchodu. Malování se 
začal věnovat jako samouk 
ve svých šestnácti letech. 
Výtvarné činnosti – malíř-
ství, sochařství, keramice, 
grafi ce a dalším umělec-
kým činnostem, se věno-
val po všechna další léta. 

„Při své profesi jsem 

musel na svoje koníčky 

najít čas, hlavně v době 

výchovy dvou dcer. Občas-

né výstavy mých děl, které 

se konaly pouze v našem 

městě, snad veřejnost oslo-

vily. V Praze jsem krátce 

studoval u akademického 

malíře J. Černého a poté 

jsem se už věnoval vý-

tvarné č innost i  samo-

statně,“ přibližuje svoji 
uměleckou práci Zdeněk 
Šťovíček, pro něhož ne-
byla poslední léta dobrá 
z důvodu prodělání vážné 
nemoci a ztráty několika 
nejbližších. Přesto se sna-
ží, jak sám říká, nepřešla-
povat na místě, ale jít dál 
jak ve svém výtvarném 
projevu, tak i v osobním 
životě.

Obrazy nemůžou 
být stejné 

Na vernisáži byli pří-
tomni zástupci města, 
kolegové Zdeňka Šťovíč-
ka, výtvarníci Stanislav 
Kadlec společně s Pe-
trem Sůsou, a v oficiální 
části zahájení výstavy 
působivě promluvil ře-
ditel 2. ZŠ Propojení Ja-
roslav Nádvorník, který 
řekl: „Tato výstava Zdeň-

ka Šťovíčka je díky jeho 

obrazům jiná, než byly 

výstavy předcházející. Vy, 

kteří znáte zejména jeho 

malby, tak na první po-

hled jste poznali, že jste 

se ocitli v jiném světě. Při 

mém příchodu mi říkal 

jeden Zdeňkův kamarád, 

že je to k nepoznání, že 

to není Šťovíček, že se 

zřejmě ocitl na francouz-

ské výstavě. Věřte ale, že 

toto je starý dobrý Šťo-

víček, jenom ten posun, 

který můžeme obdivovat, 

vyjadřuje název výstavy 

Svou cestou. Zdeněk mi 

včera říkal, že obrazy ne-

můžou být stejné, protože 

kdyby tomu tak bylo, tak 

umění by bylo mrtvé. A to 

je přesně ten motor, kte-

rý výtvarníky, a je jedno, 

jestli profesionály nebo 

samouky, žene dál. Postu-

py Zdeňka jsou postupy 

hledání, a on mi prozra-

dil, že jeho malba je ve-

lice pracná a že některé 

věci v něm velmi dlouho 

zrají, a někdy i nerad je 

začíná na plátno nanášet. 

Jestli tomu tak je, nejsem 

schopný rozklíčovat, ale 

v každém případě jsem 

velmi rád, že i toto těžké 

hledání cesty můžeme vi-

dět v jeho obrazech, které 

jsou v tom krátkém zasta-

vení času své a jsou velice 

pěkné. Je to jistý druh nai-

vistického umění se všemi 

klady, které ve Zdeňko-

vých obrazech vidím.“

Když tatínek 
nemaloval, tak 
modeloval

Na zahájení výstavy 
výtvarníka Zdeňka Šťo-
víčka byla přítomna i jeho 
nejbližší rodina včetně 
vnuků. Ti, jak připomněl 
Jaroslav Nádvorník, své-
ho dědu už skoro o hlavu 
převyšují. A také byla pří-
tomna výtvarníkova dcera 
Iveta, které jsme se zepta-
li, jak vzpomíná na dobu, 
kdy byla malá a táta při 
výchově tvořil. „Tatínek 

tvořil pořád něco,“ odpo-
věděla s úsměvem. „Když 

nemaloval, tak modelo-

val, a když nemodeloval, 

tak dělal modely letadel 

a lodí. V Propojce také 

vedl kroužek keramiky 

v době, když tam chodily 

moje děti.“

Součástí úterní verni-
sáže bylo hudební vystou-
pení Miloše Jelena a jeho 
žákyně Míši Fedorkové, 
kteří mimo jiné zahráli 
skladbu Růže od kapely 
Nezmaři.

David Myslikovjan

Výtvarník Zdeněk 
Šťovíček jde Svou cestou

O umělecké práci výtvarníka Zdeňka Šťovíčka (uprostřed) na ver-
nisáži pohovořil Jaroslav Nádvorník (v popředí).

Dětský karneval Velké 
Kobry dospěl ke svému 
třicátému ročníku

Zřejmě nejmladším účastníkem karnevalového reje Velké Kobry 
byl půlroční Oliver Vršecký.
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SEDLČANY Koncertní sál kul-
turního domu se v úterý 12. 
března zaplnil rodiči, další-
mi příbuznými a kamarády 
malých výtvarníků ze sedl-
čanské základní umělecké 
školy, z nichž mnozí zde zaží-
vali svoji první vernisáž. Více 
nám před slavnostním zahá-
jením výstavy řekla ředitelka 
ZUŠ Sedlčany.

„Autory vystavených vý-

tvarných prací v sále a jeho 

předsálí jsou děti zhruba 

ve věku od pěti do dvanácti 

let,“ uvedla Vlaďka Křenko-
vá. „Celá výstava je zaměře-

ná na tvorbu a dílo známé 

české autorky knížek pro děti, 

ilustrátorky a výtvarnice Dai-

sy Mrázkové. Inspirovali jsme 

se jejími knihami a v progra-

mu děti připomenou její život 

a dílo. Výstava je zaměřena 

také na osobnosti, které jsou 

pro děti jejich věku důležité, 

což je třeba cestovatel a vy-

pravěč Jan Eskymo Welzl. 

Jedna část expozice je vě-

novaná také Sedlčanům, 

protože letos mají sedm set 

třicet let, a my se až do konce 

tohoto školního roku budeme 

zabývat důležitými stavbami, 

událostmi, lidmi, kteří zde žili 

a žijí, a také oslavami, které 

se ve městě konají. Je to na-

příklad výtvarně zpracovaný 

sedlčanský masopust.“

Různá výtvarná díla jsou 
rozeseta na poměrně velké 
ploše, a tak jsme se ředitelky 
zeptali, kolik jich je dohro-
mady. Trochu jsme ji uvedli 
do rozpaků, protože je ne-
počítala. Upřesnila ale, že 
vystaveny jsou různé koláže, 
grafi ky, plastiky, komiksy, 
a jeden projekt je dokonce 
zmapován i fotografi cky. 

Na vernisáži vystoupilo 
deset dětí v pásmu o životě 
a díle Daisy Mrázkové, za-
zpívala jedna z dívek, která 
je nejenom výtvarnice, ale 
i hudebnice, a žáci literárně-
-dramatického oboru před-
nesli několik básní. Jednalo 
se tedy o propojení tří oborů. 
A jak dlouho trvaly přípravy 
na výstavu, která bude in-
stalována po dobu jednoho 
měsíce? „Od září do konce 

února jsme malovali a tvořili 

a během včerejšího dne jsme 

výstavu za pomoci Petra Sůsy 

instalovali,“ dodala Vlaďka 
Křenková.           -dav-

SEDLČANY Členové sedl-
čanského klubu seniorů 
se setkávají pravidelně 
a k jedněm z těchto setkání 
patří oslava Mezinárodní-
ho dne žen spojená s vítá-
ním jara. Do společenské-
ho sálu kulturního domu 
se jich v úterý 12. března 
přišlo podívat kolem šede-
sáti a k poslechu i k tanci 
jim zahrál Jiří Papáč se 
svými kamarády.

„V dnešní podobě začal 

sedlčanský klub seniorů 

fungovat na konci předloň-

ského roku,“ uvedla členka 
jeho výboru, dřívější dlou-
holetá učitelka odborných 
předmětů SOU Sedlčany 
Jarmila Sedláčková. Ve vý-
boru je dále činná Věra 
Sosnovcová a František 
Urner. 

V š i m l i  j s m e  s i ,  že 
na oslavě MDŽ v kultur-
ním domě mají ženy mno-
hem větší zastoupení než 
muži, a zeptali jsme se, 
zda je tomu v sedlčan-
ském klubu seniorů vždy. 
„Záleží na tom, jaký má 

program náplň,“ odpově-
děla Jarmila Sedláčková. 
„Na duben máme napláno-

vanou přednášku na téma 

fi nanční gramotnost, v na-

bídce je také zdravotní 

cvičení a v květnu bude 

mít Jiří Janů přednášku 

o svých cestách po světě. 

Věříme, že na těchto ak-

cích už bude účast seniorů 

– mužů větší. Já na květen 

připravuji koutek zdravé 

výživy, a ještě v tomto roce 

bychom chtěli uspořádat 

turistický výlet do Mníšku 

pod Brdy. Na dnešek při-

pravil sto šedesát chuťo-

vek František Urner, a už 

když sem nesl tu velkou 

krabici, říkala jsem si, že 

Fanda nikdy nezapomíná. 

Jeho chuťovky bylo to prv-

ní, co dostali hosté na stůl 

(úsměv).“

Jarmila Sedláčková uči-
la v SOU Sedlčany techno-
logii, hotelnictví, cestovní 
ruch a stolničení, což jsou 
úpravy stolů v gastrono-
mii. Na otázku, zda se k ní 
hlásí její bývalí žáci, odpo-
věděla, že často a že jí do-
konce volají a navštěvují. 
Když mají třídy svoje sra-
zy, tak ji také zvou.

Seniorů v sále jsme se 
rovněž zeptali, jak vzpomí-
nají na oslavy MDŽ v dří-
vějším režimu před rokem 

1989, které se nesly mnoh-
dy v jiném duchu. „Já jsem 

tento svátek moc neslavila, 

slavili spíše chlapi,“ řekla 
nám s úsměvem Jaroslava 
Samcová, která pochází 
z jižních Čech a v Sedlča-
nech žije už padesát let. 
Prvním rokem je členkou 
klubu seniorů Květa Ný-
drová, která na někdejší 
MDŽ zavzpomínala takto: 
„Moc ráda jsem na tyto osla-

vy chodila a vždycky jsem 

si ráda zatancovala. Chodi-

la jsem tam až kolem osmé 

hodiny, kdy už byl manžel 

odtancovaný, a potom jsem 

tam přišla já.“

V závěru setkání se 
sedlčanskými seniory Jar-
mila Sedláčková doplnila, 
že se užší výbor klubu 
schází před jednotlivými 
společenskými akcemi 
v městském muzeu, a že 
tam chodí i členové dří-
vějšího klubu seniorů. 
Společně plánují, shánějí 
různé kontakty a rozebírají 
nejrůznější akce. Schůzek 
v muzeu se účastní i Věra 
Skálová, vedoucí odboru 
sociálních věcí sedlčanské-
ho městského úřadu.

David Myslikovjan

SEDLČANY Čtenář roku se 
v městské knihovně vyhla-
šuje každoročně v rámci mě-
síce čtenářů, který připadá 
na březen, ale pokaždé v jiné 
kategorii. V pátek 15. března 
se jednalo o vyhlášení v ka-
tegorii Největší čtenář z řad 
nejmenších.

„Letošní Čtenář roku je 

pro nás tady v knihovně 

zvlášť srdeční záležitos-

tí, protože ocenění obdrží 

dítě, které začalo ‚chodit‘ 

do knihovny krátce po svém 

narození,“ uvedla v úvodu 
vyhlášení ředitelka institu-
ce Blanka Tauberová. „Tuto 

slečnu jsme dovedli téměř 

na práh školy… V roce 2018 

se Svaz knihovníků a infor-

mačních pracovníků České 

republiky rozhodl vstoupit 

do mezinárodního projektu, 

kterému jsme v naší repub-

lice dali název S knížkou 

do života. Projekt má jediný 

cíl – naučit děti, aby měly 

rády knížky, a jejich rodičům 

připomenout, že je dobré si 

doma číst a mluvit s dětmi. 

Že osobní kontakt a rozho-

vor je pro ně nejdůležitější. 

A protože naše první mimin-

ka, která byla na setkání mi-

minek v roce 2018, kdy tento 

projekt začínal, už zanedlou-

ho vstoupí do první třídy, 

přistoupili jsme k hodnocení 

našeho projektu.“

Poté, co zmínila cíl projek-
tu, Blanka Tauberová nastíni-
la, jak mu knihovna pomáhá. 
Děti dostávají v průběhu 
šesti let dvakrát motivační 
sadu, která jim a jejich ro-
dičům má přiblížit čtení. 
První sadu dostávají děti při 
narození a druhou ve třech 
letech. „Jsem moc ráda, že 

naše město tento projekt pod-

poruje nejenom fi nančně, ale 

i motivačně, protože nás zve 

na akce, jako je vítání občán-

ků, kde mohou rodiče pro svá 

miminka dostat první sady. 

U nás v knihovně mají rodiče 

se svými ratolestmi možnost 

se účastnit činností dvou klu-

bů. Jeden z nich se jmenuje 

Klíčíme a je pro děti od nula 

do tří let a druhý, který dostal 

název Rosteme, je pro tříleté 

až šestileté,“ doplnila Blanka 
Tauberová.

K účastníkům vyhlášení 
Čtenáře roku promluvil také 
místostarosta Sedlčan Zde-
něk Šimeček, který bývá 
často při vítání občánků, 
a poté již došlo k samotné-
mu vyhlašování. V kategorii 
Největší čtenář z řad nej-
menších se jím stala Valerie 
Kuzbová, která je registro-
vanou čtenářkou knihovny. 
Aktivně se účastní progra-
mů spojených s projektem 
Knížkou do života od jeho 
počátku v roce 2018.

Součástí slavnostního 
předání ocenění byla ukázka 
divadelního spolku Našlose 
z připravované loutkové hry 
Princ a chuďas, která bude 
uvedena v dubnu.

David Myslikovjan

Největší čtenář z řad nejmenších je Valerie Kuzbová

Valerii Kuzbové poblahopřál i místostarosta Sedlčan Zdeněk 
Šimeček.

Výstava žáků ZUŠ je 
zaměřena na osobnosti, které 
jsou pro děti jejich věku 
důležité, a na Sedlčany

Senioři slavili Mezinárodní den žen 
poslechem dechovky a tancem
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 KONCERTY, 
PLESY

 Počepice – Restaurace 
U Radešínka
23. 3. Ples přátel Počepic

k poslechu a tanci hraje 

kapela Ešnerky; 19:00

 Nechvalice – kult. dům
23. 3. Maškarní oldies 

party

maškarní pro dospělé, 

k poslechu a tanci hraje DJ 

Sláva Bloch, soutěž o nej-

lepší masku; 19:00

 Vysoký Chlumec – Sál 
U Kohoutů
23. 3. Maškarní bál

k tanci a poslechu hraje 

skupina Klasik, pořádá SDH 

Vysoký Chlumec; 20:00

 Sedlčany – Pohoda club
23. 3. Universe Two

zahrají DJs Werula, Šlapy, 

Cirkuszák, Kajzi a Yavo; 

21:00

29. 3. Manhatten Retro 

party

vstup od 35 let, hraje DJ 

Sláva Bloch a Míra Šmar-

da; 21:00

30. 3. Velikonoční mr-

skačka

taneční party s Michalem 

Pešinou, zahraje také Rei-

nette a Vanesa Hardt; 21:00

 Sedlčany – kult. dům
26. 3. Žalman a spol.

koncert folkové hudby ka-

pely Žalman a spol.; 19:30

28. 3. Velikonoční tan-

čírna

taneční večer v podání 

sedlčanského big bandu 

Blue Orchestra; 19:30

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
Výstava ZUŠ Sedlčany

výstava mladších žáků 

výtvarného oboru ZUŠ 

Sedlčany

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Zdeněk Šťovíček: Svou 

cestou

výstava obrazů a další 

tvorby Zdeňka Šťovíčka; 

do 21. 4.

 Sedlčany – knihovna

Prodejní výstava knih

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
Ornitologie moderního 

umění

výstava celosvětově uzná-

vaného českého výtvarníka 

Jiřího Koláře

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů programu 

Architektura a stavitelství 

na ČVUT v Praze; do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í známých 

osobností z pohledu Štěpá-

na Luťanského; vernisáž 

30. 3. v 16:00, výstava 

do 12. 6.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – muzeum
20. 3. Kraj na konci stře-

dověku

přednáška archeologa 

Jana Viznera o Sedlčansku 

a okolí v době vlády Karla 

IV.; 18:00

26. 3. Klíčovou dírkou 

do legendární rožmber-

ské hrobky a tajemné 

hrobky Jakuba Krčína

přednáška geofyzika, tech-

nika a archeologa Jakuba 

Šindeláře o nejnovějším 

výzkumu; 18:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
21. 3. Kopta show

zábavný pořad, účinkují 

manželé Václav Kopta a Si-

mona Vrbická, moderuje 

M. Formáčková; 19:30

23. 3. Z Kutné Hory 

do Sedlčan aneb Ochot-

nické harašení

kabaret Spolku divadel-

ních ochotníků Sedlčany 

a Ochotnického spolku Tyl 

Kutná Hora; 18:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
23. 3. Román pro ženy

divadelní adaptace kniž-

ního bestselleru Michala 

Viewegha; 19:00

 Nechvalice – kult. dům
31. 3., 1. 4. Cesta kolem 

světa za 80 dnů

Ochotnický divadelní 

spolek Nechvalice uvádí 

netradiční zpracování kla-

sického románu J. Verna; 

19:00, 1. 4. od 16:00

 KINO

 Votice
20. 3. Nerozlučná dvojka

animovaný dobrodružný 

rodinný fi lm; 17:00

21. 3. Jeden život

životopisné historické 

drama; 20:00

28. 3. Gump: Jsme dvojka

rodinný dobrodružný fi lm; 

20:00

 Sedlčany
21. 3. Zóna zájmu

fi lmový klub, americké 

drama; 20:00

22. 3. Železní bratři

životopisné sportovní dra-

ma; 20:00

23. 3. Sucho

česko-německo-slovenské 

drama; 20:00

24. 3. Laputa: Nebeský 

zámek

animované akční dobro-

družné fantasy; 15:00

29. 3. Darkland: Návrat

dánský akční thriller; 20:00

 SPORT

 Kosova Hora – školní 
hřiště
22. 3. Běžecký závod pro 

děti

jarní překážkový běh pro 

děti do 15 let, pořádá spor-

tovní klub DA-BA; 16:30

 Sedlčany – zimní stadion
22. 3. Pohárové utkání

2 zápasy play-off; 18:00

23. 3. Pohárové utkání

fi nálový zápas play-off; 

16:00

 Kosova Hora – Sokolovna
23. 3. Beer Pong

turnaj v pivním pongu

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol Sedlec-Prčice
23. 3. Čertova podkova

52. ročník jarního pochodu, 

trasy 6, 13, 19, 24 a 33 km, 

šiškyáda a losování o špe-

káčky; 7:00

29. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – TJ 

Jíloviště; 16:00

30. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

SK Pečice; 14:00

 Sedlčany – kotlina
23. 3. #holkazavolantem 

day

testovací jízdy řidiček, 

driftování tříkolek a další 

doprovodný program; 9:00

 Kosova Hora – hřiště
23. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kosova Hora – 

TJ Sokol Sedlec-Prčice B; 

15:00

30. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kosova Hora – TJ 

Sokol Drahlín; 15:00

 Dublovice – hřiště
24. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – FK 

Sparta Luhy; 15:00

 Sedlčany – hřiště
24. 3. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – SK 

Chlumec; 15:00

31. 3. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – SK 

Tlustice; 16:30

 Sedlčany
30. 3. Pro velikonoční 

vajíčko

tradiční velikonoční turistic-

ký pochod

 Petrovice – Brzina
31. 3. Velikonoční výšlap 

do Brziny

tradiční velikonoční turistic-

ký pochod

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
31. 3. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Sokol Pičín; 15:00 

 Petrovice – hřiště
31. 3. Fotbalové utkání

SK Petrovice – MFK Dobříš 

B; 16:30

 Sedlčany – Háječek
3. 4. Běžecký závod pro 

děti

jarní přespolní běh parkem 

pro děti do 15 let, pořádá 

sportovní klub DA-BA; 18:30

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
20. 3. Hajánek

podvečerní čtení pro děti 

z knihy Petra Stančíka; 

17:00

21. 3. Růže pro Marii Š.

přehlídka mluveného slova 

v kategorii dospělých; 17:00

25. 3. V ptačí říši

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – muzeum
22., 23. 3. Dny řemesel 

v čase předvelikonočním

malování a zdobení kras-

lic, výroba svíček, pletení 

pomlázek a další, hudební 

doprovod; 9:00

 Sedlčany – hvězdárna
22., 23., 29., 30. 3. Pozoro-

vací program

18:00–21:00

 Sedlčany – Mrskošovna, 
Háječek
23. 3. Ukliďme Sedlčany, 

ukliďme Česko

úklid Sedlčan a jeho okolí, 

trasa z Háječku a z Mrs-

košovny, občerstvení pro 

dobrovolníky; 9:00

 Vysoký Chlumec – před 
budovou OÚ
23. 3. Velikonoční stezka

trasa 1 km, velikonoční 

tvoření, výroba osení, zdo-

bení velikonočního stromu; 

13:30

 Nechvalice – kult. dům
23. 3. Dětský maškarní 

karneval

karneval pro děti s klauny 

Bártem a Slávou, soutěž 

o nejlepší masku, hry; 14:00

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
28.–31. 3. Velikonoce 

ve Skanzenu

výroba píšťalek, pletení 

pomlázek, zdobení kraslic 

voskem a slámou, drátová-

ní a další; 9:00

 Sedlčany – Strnadovský 
mlýn
30., 31. 3. Velikonoční 

den pro děti

pletení pomlázek, barvení 

vajíček a další velikonoční 

aktivity; 11:00



13stranawww.sedlcansky-kraj.cz SPOLEČNOST

SEDLČANY Krajem sedl-
čanských hospod, jak se 
jmenuje stále populárnější 
pochod, určený přátelům 
turismu a dobré zábavy 
všech věkových kategorií, 
se v sobotu 16. března ko-
nal po osmnácté.

Už od osmé hodiny 
ranní se před Kozlovnou, 
ve které pořadatelé vy-
dávali letáky s pravidly 

pochodu a kde také zapi-
sovali účastníky, začaly 
srocovat desítky turistů. 
Všichni mimo jiné obdr-
želi několik cenných rad 
na cestu. Například aby 
nezapomínali udržovat 
dobrou náladu, chovali se 
slušně k ostatním účast-
níkům, nepřepínali své 
možnosti jak v chůzi, tak 
k alkoholu, nedráždili ob-
sluhující personál, dodr-
žovali předem stanovenou 
trasu a nezapomínali chrá-
nit přírodu.

Novinka, 
posezení v Boru 

Kozlovna byla v dopo-
ledních hodinách natolik 
zaplněna „dálkoplazy“ 
že nebylo jednoduché se 
dostat k oběma hlavním 
pořadatelům, kterými jsou 
Luboš Hrstka a Pavel Zava-
dil, ale nakonec se to pře-
ce jenom povedlo. Druhý 
jmenovaný nám odpově-
děl na několik otázek.

Mluvíme spolu zhruba 

v polovině doby, v níž se 

turisté mohou přihlašo-

vat. Kolik jste jich už za-

registrovali?

V tuto chvíli je jich dvě 
stě osmdesát, ale další se 

registrují. Dosavadní re-
kord je čtyři sta dvacet 
účastníků, a věříme, že se 
bude otřásat v základech.

Jak vypadá trasa le-

tošního ročníku pocho-

du?

Snažíme se každý rok, 
nebo alespoň každý druhý 
rok, trasu měnit, aby byl 
pochod pro jeho účastní-
ky zajímavý a nechodili 

pořád do stejných hos-
pod. Na Sedlčansku máme 
spoustu krásných míst, 
a také proto trasu měníme, 
aby si to lidé užili. Letos 
zažíváme tak trochu co-
meback, protože vyrážíme 
směrem odkud pocházíme 
a kde jsme začínali, tedy 
na Jesenici, ale příští rok 
to může být zase všechno 
jinak.

Jak jste spokojeni 

s počasím? Pro turistiku 

je asi ideální…

Počasí je hlášeno pěk-
né a my jsme za to rádi. 
Zažili jsme už, že sněži-
lo, a také bylo sedmnáct 
stupňů pod nulou, když 
jsme ráno vycházeli. Při 
jednom ročníku se spus-
tila taková chumelenice, 
že nebylo vidět na dva 
metry před sebe a člověk 
pořádně nevěděl, kam jde. 
Zažili jsme ale také dobu, 
kdy jsme chodili jenom 
v tričku a někteří odvážliv-
ci skákali v lomu do vody, 
aby se vykoupali.

Slyšel jsem, že účast-

níky pochodu čeká něja-

ký program v Boru…

Je tam nově zrekon-
struovaný kulturní dům. 
Místní hasiči nám vyšli 

vstříc, udělají nám v něm 
pohoštění, a my se těšíme 
na hezkou zastávku v tom-
to příjemném prostředí.

Trasa 18. ročníku pocho-
du měřila šestnáct kilomet-
rů a vedla přes Libíň, Bor, 
Úklid, Nedrahovice, Mezné 
a Hulín do cíle ve Staročes-
ké hospůdce v Jesenici. 
Kontrol čili hospod bylo 
celkem šest, a jestli si do-
spělí účastníci na jednot-
livých stanovištích dali 
nebo nedali pivo, záleželo 
na každém z nich. Pokud 
prošli účastníci všemi kon-
trolami a v nich si nechali 
orazítkovat kartu, v cíli 
je čekala malá pozornost 
v podobě placky s logem 
letošního pochodu.

Na pochod 
ve dvaaosmdesáti 

Na startu u Kozlovny 
jsme také zjišťovali, odkud 
účastníci pochodu jsou, 
a brzy jsme poznali, že zda-
leka nejsou výhradně ze 
Sedlčan, Petrovic, Kamý-
ka nad Vltavou, Křepenic, 
nebo z Kosovy Hory. Při-
jeli také turisté z Prahy, ze 
Soběslavi, Rosovic, Holšin, 
z Nového Knína a z Bene-
šova přijel Jirka se svými 
dvěma syny. 

Početný tým měl turi-
stický klub ze Zruče nad 
Sázavou. Na pochod se 
vydalo hned osm jeho 
členů a nejstarším z nich 
byl Josef Novák, kterému 
je osmdesát dva let. „Cho-

díme každý týden, někdy 

společně a jindy individu-

álně. Počítáme i kilometry 

a já jsem jich za rok už 

třikrát nachodil tisíc. Sna-

žím se udržovat v kondici, 

ale už to není ono,“ svěřil 
se s úsměvem zřejmě nej-
starší účastník pochodu. 
Nejenom Josef Novák se 
zajímal, kdy se bude konat 
devatenáctý ročník této 
akce, a do svého zápisníku 
si mohl poznamenat datum 
1. března 2025. 

David Myslikovjan

mnohem pevnější a zapuš-
těný do země. Je to psina, 
pozorovat je. A je psina po-
zorovat i psy. I ti si totiž přišli 
zazávodit se svými páníčky. 
Jakou asi tak poběží či pů-
jdou trasu? Tři, šest nebo 
deset kilometrů?

U registračního pultíku je 
ještě živěji. Přišlo opravdu 
hodně lidí a musí vyplnit 
pár údajů do listin přísluš-
ných kategorií závodu. A za-
platit startovné, přirozeně. 
Výtěžek jde nemocné Va-
lentýnce. Dcera se zapisuje 
do kategorie starších dětí 
a já mám cukání zaběhnout 
si tu trojku. Nejsem bůhvíja-
ký běžec. Začala jsem si tro-
chu poklusávat v září. „Tři 

kilásky. To dám i s těmi bo-

lavými zády,“ pomyslím si. 
„Navíc, tady o nic nejde, a je 

to na dobrou věc,“ přesvěd-
čím sama sebe. „A já bych 

se zapsala na ty tři kilometry. 

Dcera může se mnou, že?“ 

rozhodnu se rychle. 
Atmosféra před závody 

je moc pěkná. Lidé veselí. 
Markéta Hejhalová, organi-
zátorka běhu, je nejen zdat-
ná běžkyně, ale i moderátor-
ka. Všechny mile uvítá a děti 
strhne k veselé rozcvičce. 
„No jo, ona ta běžecká ko-

munita má něco do sebe,“ 
pomyslím si. Jsem totiž do-
nedávna během netknutá 
a začínám pomaličku ochut-
návat ten jejich svět. 

Po rozcvičce startují ti 
nejmenší. Je jich něco k tři-
ceti. Prcků do šesti let. Mar-
kéta Hejhalová běží před 
nimi, aby se na těch 150 
metrech nepoztráceli. Star-
ší z nejmenších závodí jak 
o život. Zato nejmenší z nej-
menších se vlastně legračně 
batolí na chvostu, za ruku 
mámu nebo tátu. Že si ces-
tou pomazlí bílého pejska, 
nevadí. Není kam spěchat. 

Hned, co se poslední 
batolátko dostane zpět 
k veliké modré bráně, jež je 
startem i cílem, chystají se 
k závodu starší děti. Jsou tu 
jak sportovci z rozličných 
oddílů, tak jednotlivci. 
„Ke startu, připravit, pozor, 

teď!“ zvolá Markéta do mi-

Není důležité vyhrát, důležité 
je zúčastnit se. Anebo se o to 
alespoň pokusit

krofonu. Ze všech se sta-
nou dravci. Ti už to berou 
vážně. Každý chce vyhrát. 
Mám v očích slzičky, když 
mu to v cíli zrovna nevyšlo. 
Sladkou odměnu a čajík do-
stane každý. I má dcerka. 
Slzy jsou pryč. 

Společný start všech – ať 
už jsou to ti, kteří běží deset 
kilometrů závodním tem-
pem anebo ti, kteří se mají 
v plánu projít tři kilometry 
s kočárkem – začíná za půl 
hodiny. „Mami, mně je dost 

zima,“ ozve se dcera. „Mně 

vlastně taky,“ přiznávám se. 
„S těmi mými zády se asi ani 

moc nezahřeju,“ začínám po-
chybovat o své účasti. Vzdá-
vám to. Sedáme do auta, 
řadím zpátečku a naposledy 
se podívám k modré star-
tovní bráně. Markéta Hejha-
lová cosi energicky vykládá 
do mikrofonu a závodníci se 
shlukují na startu. 

Pozitivní energie by se 
dala krájet. Mrknu na dce-
ru na sedadle spolujezdce. 
Stačí jeden pohled, odepí-
náme pásy, tak tak stíháme 
start. Společný výběh mě 
strhne, dávám se do klusu 
…. „Auuuu, au au au!“ „Tak 

běž napřed, klidně sama, 

po zelený, to se neztratíš, 

i když to tu neznáš,“ volám 
na dcerku. Ta si užívá vý-
běh s davem. Šourám se 
vpřed. Ze zad vystřeluje 
pichlavá bolest do pravé 
nohy. Asi po půlce kilome-
tru potkávám dceru. Čeká 
na mě. Ještě chvilku jdeme 
vedle sebe, ale dostihne 
nás zima. Vracíme se zpět 
k Radešínkovi. V protismě-
ru potkáváme ty, kteří vyšli 
s pejsky nebo kočárky. „Á, 

holky Kakosky se zratily,“ 

volá na mě s úsměvem 
známá. 

„Kdepak, holky Kakosky 

jdou správnou cestou,“ uvě-
domuji si už doma v horké 
vaně. Není důležité vyhrát, 
důležité je zúčastnit se. Ane-
bo se o to alespoň pokusit. 
Skutečně důležité je, aby vy-
hrála malá Valentýnka svůj 
dlouhý závod s nemocí. Ur-
čitě ho vyhraje. Vždyť tolika 
dobrým lidem na tom záleží. 

Lucie Kakosová

Pochod Krajem sedlčanských 
hospod není výhradně o pivu, 
ale i o poznávání malebných 
koutů Sedlčanska

Před pochodem přišlo jedno pivo vhod.

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Minulý týden 
byla dohrána všechna 
čtvrtfi nálová utkání dlou-
hodobé pohárové soutěže 
hobby hokejistů a v neděli 
už dokonce začalo prvoli-
gové semifi nále. Ve čtvrtfi -
nále 1. ligy byli jasní všich-
ni čtyři favorité, tři z nich 
papírové předpoklady 
naplnili a vysoko zvítězili. 
Našla se ale jedna výjim-
ka a favorit v úloze třetího 
prvoligového týmu shořel. 
Můžou za to křepeničtí 
Čerti, až šestý tým druhé 
části první ligy.

Slavoj Obecnice 
– Čerti Křepenice 
3:4 (1:1, 1:2, 1:1)

Čerti se proti favoritovi 
drželi poměrně dlouho, ale 
tři a půl minuty před prvním 
klaksonem se až od útočné 
modré čáry probil před 
brankáře Jiří Moser a prud-
kou ranou z mezikruží pro-
střelil jeho betony – 1:0. 
Slavoj se ale dlouho z ve-
dení netěšil. Minutu před 
sirénou totiž srovnal na 1:1 
Jakub Furch. Z prostřední 
části hry uplynuly sotva 
tři minuty, když po střílené 
přihrávce před brankoviště 

doťukával puk do sítě Petr 
Jursa – 1:2. Hned vzápětí 
unikl Jan Opička a s přehle-
dem poslal puk nad vyrá-
žečkou klečícího gólmana 
do jeho klece. Čerti pokra-
čovali povzbuzováni svými 
příznivci a jejich bubnem 
v nadšeném výkonu, ale je-
jich enormní snahu přibrz-
dil kontaktním gólem ranou 
z bezprostřední blízkosti 
Libor Procházka. Do kon-
ce druhé třetiny v té chvíli 
chybělo ještě deset minut. 
Favorit měl poté místy až 
drtivou převahu, jenomže 
zakončoval buď nepřesně, 
nebo nechal vyniknout 
dobrými zásahy brankáře 
Křepenic.

Nechalo se čekat, že 
ve třetí třetině nasadí 
Obecnice všechny páky, 
aby  přek lopi la  zápas 
ve svůj prospěch, a skuteč-
ně se prosadila. Po čtyřech 
odehraných minutách 
a několika předchozích 
velkých šancích po brej-
ku vyrovnal na 3:3 Mar-
tin Kocman. Sympatické 
na hře Křepenic bylo, že 
ani po obdrženém vyrov-
návacím gólu nezalezly 
do ulity, ale naopak se i na-

dále tlačily před branku 
soupeře. A nakonec se to 
Čertům vyplatilo. Po něko-
lika šancích na obou stra-
nách se dvě a půl minuty 
před koncem třetí třetiny 
dal čtvrtý gól Křepenic Ja-
roslav Šťastný. V poslední 
minutě hrála Obecnice 
bez gólmana se šesti borci 
v poli, ale na stavu utkání 
se už nic nezměnilo. Čerti 
postoupili do prvoligové-
ho semifi nále, v němž se 
střetli v neděli s týmem HC 
Rebel Sázava. Ve druhém 
nedělním semifi nále první 
ligy se utkaly týmy Štětko-
vic a Zvírotic.

Výsledky 
čtvrtfi nále

1. liga: Sázava – AHC 
Nový Knín 11:3, Zvírotice–
Chlum 7:0, Obecnice–Kře-
penice 3:4, Štětkovice–Pří-
čovy 7:1.

2. liga: Vršovice–Votice 
5:2, Rumola–Neveklov 1:4, 
Domino–Hrádek 7:5, Kňo-
vice – Daleké Dušníky 3:2.

3. liga: Medvědi–Solo-
pysky 7:4, Ševci Nový Knín 
– Olbramovice 4:5, Miličín–
Rybníkáři 2:0.

David Myslikovjan

HRADEC KRÁLOVÉ O uply-
nulém víkendu bylo na pro-
gramu závěrečné dvoukolo 
základní části 3. ligy stolních 
tenistů skupiny C, které 
rozhodlo o tom, které čtyři 
týmy postoupí do vyřazo-
vací fáze soutěže. Hráči Ta-
tranu sice po sobotním ví-
tězství v neděli prohráli, ale 
i tak obsadili čtvrté místo, 
které jim zaručovalo play-off

DTJ Hradec 
Králové – Tatran 
Sedlčany 3:10

Úvodní čtyřhry se 
hostům vydařily, ačkoliv 
Faktor s Pejšou rozhodli 
o svém vítězství až v pá-
tém setu. Drechsler s Kocu-
rou ztratili pouze jeden set. 
Také ve dvouhrách Tatran 
kraloval, hned šest z nich 
vyhrál bez ztráty jediného 

setu a zaslouženě si při-
psal na svoje konto cenné 
tři body. V singlech třikrát 
vyhráli Pejša a Faktor, dva-
krát zvítězil Drechsler.

Sokol PP Hradec 
Králové – Tatran 
Sedlčany 10:6

Tentokrát se stolním teni-
stům Tatranu ve čtyřhrách 
nedařilo a získali v nich 
dohromady pouze jeden 
set. O osudu utkání se ale 
rozhodovalo až za stavu 6:5 
pro domácí, kdy jednička 
soupeře v pětisetové bitvě 
udolala Faktora. Ve dvou-
hrách dvakrát bodoval 
Drechsler s Pejšou a jeden 
bod přidal Faktor.

V konečné tabulce zá-
kladní skupiny soutěže je 
na prvním místě s 56 body 
Kolín. Druhý pražský Slavoj 

vybojoval 50 bodů, třetí So-
kol Jaroměř-Josefov 2 o bod 
méně a o další bod pozadu 
zůstal čtvrtý Tatran. „Ještě 

nikdy jsme nehráli soutěž, 

která byla takto vyrovnaná 

po celou dobu její základ-

ní části,“ uvedl po návratu 
do Sedlčan vedoucí hráč 
Radovan Faktor. „Třetí až 

devátý tým dělilo pouze pět 

bodů. Nyní bychom měli 

hrát s Kolínem semifi nále 

naší soutěže. B tým Tatranu 

bude hrát ve fi nále play-off 

o postup do nejvyšší krajské 

soutěže ve stejném termí-

nu, jako je naše semifi nále, 

a člen našeho týmu Jirka 

Kocura bude za béčko hrát, 

takže bychom chtěli v této 

sezóně upřednostnit náš 

druhý tým, který by si měl 

zahrát o postup.“

David Myslikovjan

MOZOLOV Cílem třídenního 
fotbalového soustředění 
mladých fotbalistů SK Pet-
rovice bylo utužení dobré 
party a samozřejmě zlep-
šování fyzické kondice. 
A to se povedlo. Základem 

bylo dobré počasí, které 
pomohlo trenérům Milanu 
Kramešovi, Aleši Bílkovi 
a Lukáši Stejskalovi udržet 
mladé fotbalové naděje 
ve stálé sportovní pohodě. 

Jana Motrincová

SEDLČANY Na zimním sta-
dionu se v neděli 17. března 
hrály dva semifi nálové zá-
pasy play-off první ligy dlou-
hodobé pohárové soutěže 
hobby hokejistů. V prvním 
z nich se snažili křepeničtí 
Čerti navázat na předchozí 
překvapivé čtvrtfinálové 
vyřazení týmu Obecnice, 
a ve druhém se střetli dlou-
holetí regionální rivalové, 
Zvírotice a Štětkovice.

Rebel Sázava – 
Čerti Křepenice 
7:4 (4:1, 3:2, 0:1)

Dlouho se zdálo, že se 
bude jednat o jednoznač-
nou záležitost, ale nakonec 
tomu tak docela nebylo. 
Už po devatenácti ode-
hraných vteřinách odešel 
na trestnou lavici hráč Kře-
penic, po necelé minutě 
přesilovky dostal dobrý 
puk před brankoviště sou-
peře Jan Kysela a bekhen-
dovým blafákem poslal 
favorita do vedení. Po dal-
ších dvou minutách se 
dostal v mezikruží k puku 

Václav Horálek a pohoto-
vou střelou k tyči, která 
prosvištěla do sítě nad 
lapačkou gólmana, zvýšil 
na 2:0. Za chvíli sice kon-
troval křepenický Jaroslav 
Šťastný, avšak hned vzápě-
tí zvýšil na 3:1 René Hro-
mádka. V předposlední 
minutě první třetiny vsítil 
tento hráč svůj druhý gól 
a ve druhé a třetí části hry 
přidal ještě dva. Na další 
branku, kterou zazname-
nal Milan Sýkora odpově-
děl dvakrát Jakub Furch 
a jednou Milan Šedivý. 

Ve druhém semifi nálo-
vém utkání první ligy se 
přetahovaly o postup do fi -
nále týmy Zvírotic a Štětko-
vic. Po vyrovnaném prů-
běhu utkání se nakonec 
radovali z postupu chlapci 
od vody, kteří vyhráli 4:3. 
Za vítěze dvakrát skóroval 
Vladimír Kuchár, jednou 
Miroslav Čermák a Petr 
Pusch, za poražené se dva-
krát trefi l Jiří Kahoun a jed-
nou Václav Herma.

David Myslikovjan

Hokejoví Čerti hráli pekelně dobře 
a poslali z kola ven jednoho z favoritů

Stolní tenisté zvládli hradecký dvojboj 
jenom napůl, do play-off ale postupují

Soustředění petrovických 
fotbalových nadějí 
splnilo cíle

Do fi nále první ligy 
se probojovaly týmy 
Sázavy a Zvírotic
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SEDLČANY  V  10 .  ko le 
krajské soutěže skupiny 
A Šachový klub KDJS 
Sedlčany v souboji s TJ 
Aero Odolena Voda hájil 
v neděli 17. března na do-
mácí půdě dvoubodový 
náskok  na  ses tupové 
příčky.

Sedlčanští neponecha-
li nic náhodě a nastoupili 
v téměř základní sestavě, 
ve které jen Jana Sadila 
nahradil jeho otec Pavel. 
Také hosté přijeli v silné 
sestavě a zápas se od za-
čátku vyvíjel dramaticky. 
Nebyla nouze o překva-
pivé kombinace, drob-
né chyby z nervozity, 
či dlouhé zamýšlení se 
nad dalším postupem. 
Jako první skončila par-

tie na třetí šachovnici, 
kde Mirek Kamlach ka-
pituloval po neubráni-
telném útoku soupeřo-
vy věže a jezdce. Brzy 
bylo vyrovnáno, když 
Pavel  Vohnout  využi l 
slabin v pozici soupeře. 
Na remíze se dohodl se 
soupeřem Roman Šimák 
a následně i Antonín Man-
dovec. Důležité výhry 
přidali Pavel Sadil a Petr 
Pavlíček, načež stačila re-
míza Petra Havelky k zis-
ku rozhodujícího vedení. 
Tím pádem nevadila ani 
prohra Ondřeje Hlaváč-
ka k celkovému vítězství 
4,5:3,5. Výhrou si áčko za-
jistilo před posledním ko-
lem nejhůře deváté místo 
zaručující záchranu a pů-
sobení v krajské soutěži 
i v příští sezóně.

B tým v regionální sou-
těži obsadil velmi pěkné 
3. místo se ziskem 18 
bodů a také bude v sou-
těži pokračovat.           -pv-

SPORT

POČEPICE Nedělního bene-
fi čního běhu U Radešínka 
se 17. března zúčastnily 
i děti ze sportovního oddí-
lu Atletika Sedlčany. Jejich 
trenérky, Barbora Kelicho-
vá a Markéta Hejhalová, 
mohou být na své svěřen-
ce náležitě pyšné. V obou 

věkových kategoriích se 
totiž malí atleti umístili 
mezi vítězi. Za menší děti 
doběhl Tadeáš Bouček 
jako druhý. Za ty větší si 
bronzovou pozici vybě-
hala Anna Čermochová.

„Já jsem pyšná na všech-

ny děti z oddílu. A také na je-

jich rodiče za to, jak skvěle 

spolupracují. Dnes se mnozí 

účastní běhu s dětmi společ-

ně. Je to skvělé, jak je vedou 

ke sportu i k podpoře dobré 

věci,“ nechala se slyšet Bar-
bora Kelichová bezprostřed-
ně po vyhlášení vítězů.

Lucie Kakosová

Sparta Kutná 
Hora – TJ Tatran 
Sedlčany 0:1 (0:1) 
ČERVENÉ PEČKY V sobotu 
16. března zavítal sedlčan-
ský Tatran v 18. kole fotba-
lového krajského přeboru 
k soupeři, který měl před 
vzájemným duelem v ta-
bulce o osm bodů méně, 
bez několika opor základní 
sestavy

Marek to dobře 
kope 

Asi šedesát diváků si 
moc pěkného fotbalu ne-
užilo. Na hřišti se spíše 
konal hráčský boj nejen 
o míč, ale každý čtvereční 
metr trávníku i díky silné-
mu větru. První šanci si 
vytvořil hostující tým v 17. 
minutě, kdy z pravého kří-
dla poslal balon Vladimír 
Schwarz pod sebe na Ja-
roslava Repetného a ten 
šikovně vypálil, ale míč do-
stal opačnou faleš a skon-

čil vedle. O minutu později 
vychytal hned dva po sobě 
jdoucí pokusy brankář Jiří 
Dastych. Nejprve prudkou 
střelu Marka Sirotka vyrazil 
zpět k němu, ten posunul 
míč ještě na lépe postave-
ného Matěje Sochůrka, kte-
rý střílel z 10 metrů k levé 
tyči, ale brankář Dastych 
výborným zákrokem vy-
těsnil míč na roh. V nasta-
vení rozehrál sedlčanský 
Marek Hanuš rohový kop 
z levé strany, na jeho prud-
ký míč si naběhl Lukáš 

Brotánek a hlavou nechy-
tatelně otevřel skóre – 0:1. 
„Dostal jsem se do souboje 

a hlavičkou trefi l míč tak 

dobře, že naštěstí zapadl 

do brány. V tréninku se 

tomu pravidelně věnujeme 

a Marek to dobře kope,“

popsal svoji trefu kapitán 
Tatranu. 

Dlouhé nastavení
Ve druhém poločase 

byla Kutná Hora nebez-
pečná hlavně po standard-
ních situacích a závarech 

ve vápně, kterých v závě-
ru zápasu přibývalo, ale 
Tatranu se je všechny da-
řilo eliminovat. Menší za-
váhání přišlo v 69. minutě, 
kdy se po propadlém míči 
za obranu objevil domácí 
hráč sám před brankářem 
Filipem Dřevojanem, ale 
naštěstí mu v zakončení 
zabránil svým defenzivním 
zákrokem obětavý Repet-
ný. V 90. minutě mohl vše 
rozhodnout Václav Lípa. 
Přečíslení dva na jednoho 
obránce spolu s Josefem 
Chlastákem ale nepřetavili 
v uklidňující pojistku. Dra-
ma o tři body tak trvalo dál 
i díky rozhodčímu Jaku-
bovi Pejšovi, který nasta-
vil osm minut nad rámec 
hrací doby, ale z několika 
závarů před brankou bran-
káře Dřevojana již domácí 
nevytěžili nic. 

Ohlas po utkání
Trenér Tatranu Vlas-

timil Zelenka: „Hráči zá-

pas odbojovali a po smolné 

ztrátě z minulého týdne 

jsme si připsali první jarní 

vítězství. Radost z něj kalí 

pouze vyloučení Kouklíka 

v závěrečném nastave-

ní, bude nám minimálně 

v příštím zápase chybět. 

V tom nás doma čeká Chlu-

mec, kterému budeme chtít 

vrátit podzimní debakl 0:6. 

Pikantností zápasu bude 

skutečnost, že hostující ce-

lek vede jako kapitán náš 

odchovanec Tomáš Řehák.“

Sestava Tatranu: F. 
Dřevojan – Repetný (74. 
Krotil), Hofman (82. Ple-
sl), L. Brotánek, M. Krůta 
– Schwarz (78. Chlasták), 
Hanuš, Novotný, Kouklík, 
Sirotek – Sochůrek (64. V. 
Lípa).

Tatran je po 18. kole v ta-
bulce na devátém místě se 
24 body a skóre 34:29. Dal-
ší utkání hraje v neděli 24. 
března od 15 hodin na svém 
hřišti s SK Chlumec. 

David Štverák

Šachisté zachránili 

krajskou soutěž 

za pět minut dvanáct

Z prvního zápasu venku Tatran přivezl tři body

Je skvělé, jak rodiče 
vedou své děti 
ke sportu i podpoře 
dobré věci

Trenérky oddílu Atletika Sedlčany Barbora Kelichová a Markéta Hejhalová (v popředí zleva) jsou pyš-
né jak na své svěřence, tak i na jejich rodiče.

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají vztah ke psaní 

a regionu. Naučíme vás základům žurnalistiky 

a budete publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou můžete 

dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225
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29. září 1938 v Mnicho-
vě naši spojenci oznámili 
Edvardu Benešovi, že v pří-
padě napadení naší země 
Německem nám nepřijdou 
na pomoc. Rozhodli se pro 
mír. Část našeho území 
jsme odevzdali Německu. 
Britský premiér Neville 
Chamberlain byl oslavo-
ván jako velký mírotvůrce, 
který obětováním území 
Československa zajistil mír 
všem ostatním.

Adolf Hitler byl nadmí-
ru spokojený. Opakoval, že 
nechce nic jiného než mír, 
ale nikdo po něm nemůže 
chtít, aby nečinně přihlížel, 
jak Češi utlačují a terorizují 
ubohé sudetské Němce. 
Víme, jak to bylo. Asi tak 
jako Ukrajinci utlačovali 
a terorizovali Rusy, žijící 
na Ukrajině. Stejně špinavá 
propaganda. Takže ode-
vzdání našeho pohraničí 
byl vlastně akt všeobecné 
spravedlnosti a všichni 
ušlechtilí mírotvůrci si nad 
námi umyli ruce.

O půl roku později ob-
sadila německá vojska zbý-
vající území naší republiky. 
Ofi ciálně nás přišli zachrá-
nit a zajistit pořádek. Hodní 
Němci nám přišli pomáhat, 
asi jako se dnes Rusové 
hrnou pomáhat Ukrajině. 
Stali jsme se podrobenou 
součástí velkoněmecké 
říše. Náš národ i náš jazyk 
byl odsouzený k zániku. 
Začalo zatýkání, popravy, 
udavačské orgie. Poněmčo-
vání všeho českého a život 
ve strachu. Ale tak, co je 
komu po Češích, řekli si 
na Západě, hlavně že my 
máme svůj klid.

O půl roku později, 1. 
září 1939, Německo napad-
lo Polsko a rozpoutalo dru-
hou světovou válku. Ani ne 
rok od velkolepého „zajiště-
ní míru“.

O dva a půl měsíce 
později svrhly bombardé-

ry Luftwaffe první pumy 
na území Velké Británie, 
která nás předtím obětova-
la pro svůj mír.

O sedm měsíců pozdě-
ji, 14. 6. 1940, se již Hitler 
procházel po dobyté Paříži. 
Francie, která nás oběto-
vala pro svůj mír, přestala 
existovat.

I my tu máme podobné 
fi gurky, které by věnovaly 
území cizího státu agreso-
rovi pro svůj klid. Na jak 
dlouho? Mír nezajistil žád-
ný tlučhuba, ale válečník 
Winston Churchill, který 
neustoupil ze svých zásad 
a věděl, že proti Zlu se musí 
bojovat.

Dnešní mírotvůrci rov-
něž hlásají, abychom ne-
dodávali Ukrajině zbraně 
a zásoby, protože tím údaj-
ně bráníme míru. Když 22. 
6. 1941 Němci překvapivě 
zaútočili na Sovětský svaz, 
byla to okamžitá a masivní 
pomoc od Spojených států, 
která tehdy Sovětům umož-
nila přežít. Bez této pomoci 
by se dnes v Moskvě mlu-
vilo německy. USA poslaly 
do roku 1944 Sovětskému 
svazu 400 tisíc jeepů a ná-
kladních aut, 14 tisíc leta-
del a 13 tisíc tanků. Dále 8 
tisíc traktorů, 350 lokomotiv 
a 1 640 vagonů. Dále napří-
klad 1,5 milionu přikrývek, 
15 milionů párů vojenských 
bot, 107 tisíc tun bavlny, 2,7 
milionu tun pohonných 
hmot a 4,5 milionu tun po-
travin. V současné hodno-
tě šlo o pomoc ve výši 180 
miliard dolarů. Sám Stalin 
veřejně uznal, že bez této 
americké pomoci by Sovět-
ský svaz válku s Němec-
kem prohrál.

Historie se zopakuje, po-
kud se z ní nepoučíme. Tak-
že víme, co máme dělat. 300 
tisíc dělostřeleckých granátů 
dodaných Ukrajině je solidní 
příspěvek pro budoucí mír.

Bohumil Vohanka

Svůj mezinárodní či rovnou světový 
den má dnes v kalendáři kdeco. Jen 
v měsíci lednu jsme mohli slavit napří-
klad Den pokrývek hlavy, Mezinárodní 
den ostrých a pikantních jídel či Mezi-
národní den objímání. Aktuálního 21. 
března má svůj světový den dokonce 
poezie.

Ano, poezie. Což je takové to, co 
není zapsané normálně a srozumitel-
ně do řádků a odstavců, ale zbytečně 
složitě a nesrozumitelně do veršů. Je 
samozřejmé, že poezie bude k něčemu 
dobrá básníkům, kteří ji píší, a pak těm 
nemnoha čtenářům, kteří ji rádi čtou. 
K čemu by ale něco takového mohlo 
být dobré mně? Jaké mají básně opod-
statnění, když básníci a poezii oddaní 
čtenáři vystoupí z té své bubliny?

Z bubliny? Z „plynového tělesa 
obklopeného kapalinou nebo pevnou 
látkou případně membránou, vyskytu-
jícího se v heterogenních směsích a při 
fázových přechodech, změnách sku-
penství“? No, z té asi ne. Proč tedy jako 
o bublině mluvíme také o skupině lidí, 
kteří jsou zaměření výhradně na svůj 
společný zájem a ignorují zájmy a po-
stoje jiných skupin ve svém okolí?

Protože takové označení přesně 
odpovídá vlastnostem, které po jazyce 
především chceme: výstižnosti a struč-
nosti. Proto se i v běžné řeči každého 
z nás spontánně objevují podobné po-
etické obraty. Někdo před námi splask-
ne jako nafouknutá bublina či zazáří 
jako kometa, jiný se na pomyslném 
nebi drží jako stálice.

Poezie usiluje právě o to samé. Co 
možná nejkoncentrovaněji a zároveň 
nejúplněji vyslovit cokoli, co si básní-
kovi či básnířce o vyslovení řekne. Po-
ezií je prosycená běžná řeč nás všech, 
pění i v povídání těch, pro které je 
poezie zbytečností či dokonce postra-
chem. Jen v básních jsou ty poetické 
bublinky obsažené v trochu vyšší kon-
centraci.

Ale podobně jako se z lékařského 
hlediska doporučuje pro posílení zdra-
ví, třeba pro zvýšení tlaku či pro lepší 
trávení, dopřát si občas sklenku vína 
či kapku šnapsu, je pro zdraví jazyka 
důležité požít někdy i ostřejší destilát 
poezie, celou báseň. Protože pokud by 
naše řeč abstinovala od poezie úplně, 
byla by k uzoufání chudá a nudná.

Tomáš Míka Klein

Média se v uplynulých dnech dotkla faktu, že Čes-
ká republika je již čtvrt století členem Severoat-
lantické aliance. Poslední dva roky ukazují, jak je 
důležité plnit 2 % HDP nákladů na obranu. Evropa 
se pomalu smiřuje se situací, že nějaké dokonalé 
zabezpečení míru neexistuje, ale existuje mož-
nost maximálního zabezpečení obrany. 

Hrůzy druhé světové války vedly celý svět 
k ustavení několika organizací, které měly ga-
rantovat trvalý mír ve světě. Ukazuje se, že 
nejpodstatnější pro odvrácení třetí světové vál-
ky je Severoatlantická aliance. Byla založena 
ve Washingtonu roku 1949 dvanácti státy jako 
bezpečnostní záruka proti případnému útoku 
SSSR. To nebylo nic nereálného. W. Churchill 
měl dokonce na mysli, aby po porážce Hitlera 
byl včas poražen co nejdříve i stejně nebezpeč-
ný Stalin. Tím by byly zneškodněny dva režimy 
nebezpečné pro svět, protože měly původně 
smlouvu na společné ovládnutí světa. 

Nyní jsme ve společenství třiceti dvou států, 
které chtějí v míru spolupracovat a zvelebovat 
své země a demokratickou společnost (snad). 
Nedávno bylo přijato Švédsko, které mělo asi 
200 let neutralitu. To o něčem vypovídá. Nyní 
představuje NATO celkem 70 % celosvětových 
armádních výdajů. Ohromná síla. Putin, jako 
nový Hitler nebo Stalin, může vyhrožovat, může 
způsobit ohromná neštěstí, ale nemá šanci mít 
svou vysněnou říši bez hranic. Ukrajina vlastně 
může slavit, že ani za dva roky s takovým obrem 
neprohrála. Putin jen ničí města a nechává za-
hynout ruské muže v nejlepších letech. A ruský 
národ, zblblý jeho propagandou, dovolí, aby již 
ve školce byly děti v uniformách připravovány 
na dobývání světa.

Ještěže bylo založeno NATO, ještěže nebylo 
zrušeno po zrušení Varšavské smlouvy, ještěže 
jsme tam včas vstoupili, ještěže nyní posiluje 
kvalitním zbrojením, ještěže narůstá o další čle-
ny a dává velkou naději také Ukrajině. A ještěže 
nemáme vládu, která pouze říká, že chce mír.

Vladimír Roškot

ZE ZÁPISNÍKU (3)

Bublinky 
poezie

K O M E N T Á Ř

Před 85 lety

F O T O G L O S A

Neznámý vtipálek v sobotu ráno v sedlčanské ulici 
Na Potůčku přizdobil antény zaparkovaných automobi-
lů… Foto: Lucie Kakosová

K O M E N T Á Ř

Ještěže…
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